
آخرین وضعیت بازار رمزارزها در جهان

روسیه رهبر جهانی ارزهای دیجیتال 
می شود

روسیه در ۲ تا سه سال آینده به رهبر جهانی 
اســتخراج ارزهای دیجیتال تبدیل می شود.

به گزارش ایســنا، ایگور رانتس، بنیانگذار و 
مدیرعامل شــرکت اســتخراج ارز دیجیتال 
روســی بیت ریور اظهار کرد: روسیه طی دو 
تا سه سال آینده به رهبر جهانی در استخراج 
ارزهــای دیجیتال تبدیل خواهد شــد.وی 
خاطرنشــان کرد: با تصویب قانون ماینرها، 
قوانین شفافی برای این صنعت وضع شده که 
برای سرمایه گذاران و موسسات مالی روشن 
است.رانتس گفت: بر این اساس، همه درها 
برای رشــد و توسعه به روی صنعت باز می شوند و مطمئن هستم که ما طی ۲ تا سه سال به رهبر 
جهانی این صنعت تبدیل خواهیم شــد.مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتال در حال حاضر 
۳.۴۳ تریلیون دلار برآورد می شــود که این رقم نســبت به روز قبل ۳.۲۵ درصد بیشتر شده است. 
در حال حاضر ۵۶.۶۳ درصد کل بازار ارزهای دیجیتال در اختیار بیت کوین اســت که ۰.۳۹ درصد 
افزایش روزانه را ثبت کرده اســت.حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ســاعت گذشته ۱۳۳.۶۹ 
میلیارد دلار است که ۱۴.۶۱ درصد کاهش داشته است. حجم کل در امور مالی غیر متمرکز در حال 
حاضر ۱۲.۶۴ میلیارد دلار است که ۹.۴۵ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال بوده 
و حجم تمام ســکه های پایدار اکنون ۱۲۲.۶۹ میلیارد دلار است که ۹۱.۷۷ درصد از کل حجم ۲۴ 

ساعته بازار ارزهای دیجیتال را تشکیل می دهد.

بریکس؛ تقویت وحدت و همکاری 
کشورهای جنوبی

ســخنگوی وزارت امور خارجه چین گفت: بریکس در گســترش همکاری کشورهای جنوبی حائز 
اهمیت اســت.به گزارش ایسنا، مائو نینگ، ســخنگوی وزارت امور خارجه چین اعلام کرد: اهمیت 
بریکس به عنوان بســتری برای تقویت وحدت و همکاری میان کشــورهای جنوبی جهانی افزایش 
یافته است.سخنگوی چین ضمن اظهارنظر درباره بیانیه یوری اوشاکوف، دستیار ارشد رئیس جمهور 
روســیه، در مورد پیوســتن اعضای جدید به بریکس گفت: گسترش بریکس و جذابیت و نفوذ آن 
به طور قابل توجهی صعود کرده است و این سازمان به طور فزاینده ای به پلتفرم حیاتی برای ارتقای 
همکاری و اتحاد بین کشورهای جنوب جهانی تبدیل می شود.این سخنگو افزود: توافق بر پیوستن 
کشورهای بلاروس، بولیوی، اندونزی، قزاقستان، مالزی، تایلند، اوگاندا و ازبکستان به بریکس نقطه 
عطف جدیدی در همکاری میان کشــورهای عضو بریکس است.این دیپلمات همچنین تاکید کرد: 
چین همچنان به تقویت همکاری با کشورهای عضو بریکس و کشورهای شریک متعهد است.بیزنس 
گزارش کرد، پیش از این، اوشــاکوف خاطرنشــان کرد: روسیه میزبان ۲۵۰ رویداد به عنوان بخشی 
از ریاســت بریکس بود که شامل بحث و گفت وگو در زمینه های طولانی مدت تعامل و زمینه های 

جدید همکاری بود.

دبیر نمایشــگاه ایران هلث ۱۴۰۴ با اشــاره به برگزاری این رویداد توســط منطقه 
بین المللی نوآوری ایران )پارک فناوری پردیس(، از توافق نهایی با شــرکت ســهامی 
نمایشگاه ها برای برگزاری این نمایشگاه طی روزهای ۳۰ فروردین تا دوم اردیبهشت 
۱۴۰۴ خبر داد.به گزارش ایسنا، امین رضا خالقیان، دبیر نمایشگاه ایران هلث ۱۴۰۴ 
اعلام کرد: این نمایشــگاه، به عنوان رویداد محوری حوزه ســلامت کشور، با مدیریت 
منطقــه بین المللی نوآوری ایران )پارک فناوری پردیــس( در اواخر فروردین ۱۴۰۴ 
و در محل دائمی نمایشــگاه های بین المللی تهران برگزار خواهد شــد.وی با اشاره به 
تفاوت های ایران هلث ۱۴۰۴ نســبت به دوره های قبلی، گفت: در دوره قبلی، تمرکز 
اصلی بر انتقال فناوری بود و حضور شــرکت ها نیز از لحاظ کمی ۳۰ درصد افزایش 
یافت. در ایران هلــث ۱۴۰۴، برنامه ریزی کرده ایم تا بــا برگزاری تورهای تخصصی 
مختلف، به تقویت بازاریابی شــرکت ها از طریق معرفی آنها به مشتریان بالقوه کمک 
کنیم. خالقیان افزود: نمایشــگاه ایران هلث به عنوان بزرگ ترین رویداد حوزه سلامت 
کشور، در تلاش است تا با ایجاد ارتباط گسترده بین تمامی بازیگران این حوزه، حضور 
حداکثری تشکل ها و شرکت های فعال در حوزه هایی مانند تجهیزات پزشکی، دارویی، 
مواد اولیه دارویی و آزمایشگاهی را فراهم کند. هدف اصلی این نمایشگاه، توسعه کمی 
و کیفی آن و ایجاد بســتری مناســب برای همکاری میان تمامی بخش های سلامت 
اســت.وی همچنین با اشاره به هماهنگی های انجام شــده با وزارت امور خارجه برای 
جذب شرکت ها و بازدیدکنندگان بین المللی، تصریح کرد: معاونت های مختلف وزارت 
امور خارجه، رایزنان بازرگانی و کارگزاران بین المللی در تلاش هستند تا ضمن معرفی 

این نمایشــگاه به شرکت های بین المللی حوزه سلامت، امکان حضور و بازدید آنها را 
فراهم کنند. خالقیان ادامه داد: علاوه بر این، همکاری هایی با معاونت بین الملل وزارت 
بهداشت در حال انجام است که نقش مهمی در تسهیل حضور نقش آفرینان خارجی 
در این نمایشــگاه خواهد داشــت.وی در خصوص روند ثبت نام شرکت ها نیز توضیح 
داد: ثبت نام در نمایشگاه ایران هلث ۱۴۰۴ از نیمه آذرماه آغاز شده و همچنان ادامه 
دارد. پیش بینی می شــود تا پایان ماه جاری، جانمایی غرفه ها برای شرکت کنندگان 
انجام شــود.خالقیان خاطرنشان کرد: نمایشــگاه ایران هلث ۱۴۰۴، برخلاف دوره 
گذشــته که در اردیبهشت برگزار شد، امســال یک ماه زودتر و در اواخر فروردین 
۱۴۰۴ برگزار خواهد شــد که این تغییر زمانی باعث شده است تمام ظرفیت های 
نمایشگاه بین المللی تهران در اختیار این رویداد قرار گیرد.وی در پایان با اشاره به 
حمایت از شــرکت های عضو منطقه بین المللی نوآوری ایران، گفت: این شرکت ها 
می توانند مطابق آیین نامه های حمایتی، از تســهیلات حضور در نمایشگاه بهره مند 
شــوند. همچنین در نظر داریم پاویونی ویژه برای استارتاپ ها و شرکت های نوپای 
عضو این منطقه در نمایشگاه ایجاد کنیم.به نقل از روابط عمومی منطقه بین المللی 
نوآوری ایران، بیست و ششمین نمایشــگاه بین المللی تجهیزات پزشکی، دارویی، 
دندان پزشــکی و آزمایشــگاهی کشــور )ایران هلث ۱۴۰۴( از تاریخ ۳۰ فروردین 
تا دوم اردیبهشــت ۱۴۰۴ در محل دائمی نمایشــگاه های بین المللی تهران برگزار 
ems. خواهد شد. علاقه مندان می توانند برای ثبت نام به سامانه نمایشگاه به نشانی

iranhealth.org مراجعه کنند.

ژاپن متعهد شد که در برابر تحرکات شدید ین اقدام کند.به گزارش ایسنا، وزیر دارایی 
ژاپن، کاتســونوبو کاتو نسبت به تحرکات تند و یک طرفه اخیر در بازارهای ارز ابراز 
نگرانی کرد.کاتو اظهار کرد: دولت از نزدیک وضعیت را زیر نظر دارد و اقدامات مناسبی 
را برای رفع نوسانات بیش از حد ین انجام خواهد داد. او همچنین بر هماهنگی مداوم 
با مقامات بین المللی برای اطمینان از مدیریت موثر سیاست فارکس تاکید کرد.بانک 
ژاپن بانک ژاپن انتظار دارد پیشــرفت بیشــتری در رسیدن به هدف قیمت در سال 
آینده داشــته باشد.رئیس بانک مرکزی ژاپن، کازوئو اوئدا گفت: بانک مرکزی انتظار 
دارد اقتصاد به طور پایدار به هدف تورم ۲ درصدی خود در ســال آینده نزدیک شود 
که نشــان می دهد زمان افزایش بعدی نرخ بهره نزدیک است.اوئدا اظهار کرد: بخش 
مصرف، نشانه هایی از بهبود را نمایان کرده است و کمبود نیروی کار تشدیدشده باعث 
افزایش دستمزدها می شود و درباره نیاز به بررسی دقیق پیامدهای ناشی از ابهامات 
زیاد پیرامون اقتصادهای خارج از کشور، به ویژه سیاست های اقتصادی دولت آینده 

دونالد ترامپ، رئیس جمهور منتخب ایالات متحده، هشدار داد.بودجه ژاپن دولت ژاپن 
در حال مذاکره نهایی برای تهیه رکورد بیش از ۱۱۵ تریلیون ین )۷۳۲ میلیارد دلار( 
بودجه حساب عمومی برای سال مالی از آوریل است. بودجه اولیه احتمالا برای سومین 
ســال متوالی از ۱۱۰ تریلیون ین فراتر خواهد رفت و از ســال گذشته و سال ۲۰۲۳ 

پیشــی خواهد گرفت و به بالاترین میزان خود خواهد رسید.دولت در ماه سپتامبر با 
دور شــدن بانک ژاپن از برنامه محرک ۱۰ ساله خود، درخواست بودجه بی سابقه ای 
ارائــه کرد.اکونومی گزارش کرد، به گفته وزارت دارایی، نرخ بهره فرضی از ۱.۹ درصد 
در سال جاری به ۲.۱ درصد برای سالی که در آوریل شروع می شود، افزایش می یابد 
و هزینه های پرداخت بدهی برای پرداخت سود و بازپرداخت بدهی را افزایش می دهد.

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران
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سخنگوی وزارت امورخارجه نوشت: جشن زادروز حضرت عیسی مسیح، فرصتی است برای یادآوری آموزه های الهی آن پیامبر بزرگ که همگان را به عدالت و 
صلح و مهربانی فرا می خواند.به گزارش خبرگزاری مهر، اسماعیل بقایی سخنگوی وزارت امورخارجه در شبکه ایکس ضمن تبریک به مناسبت میلاد حضرت 
مسیح )ع( نوشت: جشن زادروز حضرت عیسی مسیح، فرصتی است برای یادآوری آموزه های الهی آن پیامبر بزرگ که همگان را به عدالت و صلح و مهربانی فرا 
می خواند.متن پیام به این شرح است:میلاد حضرت عیسی )ع( و آغاز سال نوی میلادی را به همه مسیحیان جهان، به ویژه هموطنان مسیحی تبریک می گوئیم.

جشن زادروز حضرت عیسی مسیح، فرصتی است برای یادآوری آموزه های الهی آن پیامبر بزرگ که همگان را به عدالت و صلح و مهربانی فرا می خواند.ایران، 
کشوری با تاریخی غنی از همزیستی و مودت بین ادیان و فرهنگ ها، به میراث مشترک ادیان ابراهیمی افتخار می کند.

www.sobh-eqtesad.ir

بقایی: زادروز مسیح فرصتی برای یادآوری صلح است

info@sobh-eqtesad.ir

دبیر کل سندیکای بیمه گران ایران اعلام کرد

پیش بینی ۳۰ تا ۵۰ همتی بار 
پرداخت خسارات افت قیمت 

خودرو 

دبیر کل سندیکای بیمه گران ایران با اشاره به تصویب دستورالعمل پرداخت 
خسارات ناشی از افت قیمت وسایل نقلیه گفت: پیش بینی شده که بار مالی 
این دستورالعمل بین ۳۰ تا ۵۰ همت باشد.به گزارش ایسنا، محسن پورکیانی 
- دبیر کل ســندیکای بیمه گران ایران - در نشست خبری با اصحاب رسانه 
گفت: امروز یکی از بزرگترین مشــکلات صنعت بیمه، عدم مدیریت صحیح 
نقدینگی در این صنعت اســت. مواد اولیه در صنعت بیمه وجوه نقد است و 
مدیریت وجوه نقد در شرایط اقتصادی فعلی این کار را برای شرکت های بیمه 
و در نهایت صنعت بیمه دشــوار کرده اســت.  وی در رابطه با موضوع ما به 
التفاوت حق بیمه پرداختی گفت: در حال حاضر حدود ۸۰ درصد از پرتفوی 
صنعت بیمه مربوط به بیمه درمان و شــخص ثالث است که متاسفانه هر دو 
رشــته های زیان دهی هســتند و در بحث بیمه شخص ثالث از انجایی که 
دولت دخیل اســت زیان دهی نیز بیشتر است. با این حال در حال برگزاری 
برخی جلســات با شورای عالی بیمه هستیم تا بتوانیم در موضوع و نرخ حق 
بیمه بازنگری شود تا مشکلات این صنعت به میزانی کاهش پیدا کند.   وی 
در پاســخ به ســوال برخی خبرنگاران مبنی بر وجود فساد در صنعت بیمه 
گفت: به نظر نمی رسد که در این صنعت فساد سازمان یافته ای وجود داشته  
باشــد.  پورکیانی با اشاره به موضوع دستورالعمل پرداخت خسارات ناشی از 
افت قیمت وســایل نقلیه موتوری گفت: افت قیمت در قانون شخص ثالث 
پیش بینی نشده بود و تنها یک قانون مربوط به سال ۱۳۴۵ است که در آن 
آمده بود پلیس در این رابطه قضاوت کند. اما از نظر صنعت بیمه افت قیمت 
شامل حال بیمه شخص ثالث نمی شود و اگر قرار است شامل شود باید حق 
بیمه و ما به ازای آن محاسبه شود. این موضوع مجددا در شورای عالی بیمه 
و در هیات دولت تصویب شد که در آن تاکید شده بود اجازه افزایش قیمت 
برای سال جاری و سال آینده وجود ندارد.  وی افزود: با پیگیری های سندیکا 
وزیر اقتصاد طی نامه ای به مجلس خواســتار بازنگری در این دســتورالعمل 
شــد. با این حال، پیش بینی ما این است که با تحقق این دستورالعمل بین 
۳۰ تا۵۰ همت مجموع پرداخت خســارات بیمه ای افزایش پیدا می کند که 
بار هزینه ای بالایی برای صنعت بیمه به همراه خواهد داشت. قانون شخص 
ثالث نگاه ویژه ای به حمایت از مردم و اقشــار دارد. این دســتورالعمل باعث 
می شود که مقصر حادثه و زیان دیده در مقابل یکدیگر قرار می گیرند که در 
نهایت زیان دیده بخشــی از خسارات را از بیمه و بخش دیگری را با شکایت 
از مقصر، می گیرد.  دبیر کل سندیکای بیمه گران ایران خاطرنشان کرد: در 
ســال گذشته ضریب خسارتی بیمه شخص ثالث حدود ۱۳۵ درصد بود که 
نشان دهنده آن است صنعت بیمه به میزان کافی حق بیمه دریافت نمی کند 
و برای ســال آینده اگر حق بیمه مناســب دریافت نشود، این صنعت دچار 
زیان انباشته بیشتری می شود. درست است که به خاطر مشکلات اقتصادی 
مردم تحت فشار هستند، اما صنعت بیمه نیز تا میزان مشخصی توان تحمل 
زیــان دهی دارد. به خاطر تورم هــر روز قیمت خودرو افزایش دارد، قطعات 
خودروهای خارجی در بازار وجود ندارد و موارد دیگری که همه مشــکلات 
را صنعت بیمــه نمی تواند حل کند.وی در رابطه با نرخ حق بیمه تولیدی و 
زیان دهی صنعت بیمه، گفت: باتوجه به وجود تورم هر ســاله حق بیمه به 
میزانی رشــد را تجربه می کند و در سال جاری حق بیمه حدود ۹۰ درصد 
رشد داشــته است با این حال نگرانی هایی در این رابطه وجود دارد، چرا که 
نرخ ارز ترجیحی در حال تغییر است و بر این صنعت و وضعیت شرکت های 

بیمه ای اثر گذار خواهد بود.

تامین ۳۷ درصد از خدمات 
ارز اربعین از سوی پست بانک

مدیر عامل پست بانک ایران گفت: در دوران اربعین ۱۴۰۳ حدود ۳۷ درصد 
از خدمات ارز اربعین از ســوی پست بانک ارائه شد.  به گزارش ایسنا، بهزاد 
شــیری - مدیر عامل پســت بانک ایران در نشست خبری با اصحاب رسانه 
گفت:  منابع مالی پست بانک، نسبت به سال گذشته ۴۶ درصد و منابع موثر 
آن نیز ۳۷ درصد افزایش را تجربه کرده است. بیشتر منابع مالی پست بانک 
ارزان قیمت اســت، چراکه در محل هایی کــه خدمات ارائه می دهد نیازمند 
خدمات بانکی ارزان و به صرفه اســت. همچنین بیــش از ۳۶۰۰ ای تی ام 
روستایی احداث شده که موضوع پول گذاری برای آن و تامین مالی و پولی 
برای خدمات بانکی در مناطق روستایی را برای این اقشار تسهیل کرده است.  
وی افزود: تســهیلات بانکی پست بانک نســبت به سال گذشته ۱۵ درصد 
افزایش داشــته است. انجام تکالیف بودجه ای مانند پرداخت وام فرزند آوری 
در سال جاری رشــد ۱۰۰ درصدی را تجربه کرده است. به طوری که در ۹ 
ماهه ســال جاری ۱۳ هزار و ۴۰۰ فقره تسهیلات فرزند آوری پرداخت شده 
است.  مدیر عامل پست بانک ایران خاطرنشان کرد: پس از سال ۱۳۹۲ جمع 
زیان انباشه پست بانک به ۱.۲ همت رسید در حالی که سرمایه ثبتی آن به 
کمتر از ۴۰۰ میلیارد تومان رسیده بود و از آنجایی که پست بانک یانک یک 
بانک دولتی بود افزایش سرمایه آن با چالش هایی روبرو بود. با این حال امروز 
بازده دارایی های این بانک از منفی هفت درصد در سال ۱۳۹۷ به ۸.۱ درصد 
در سال ۱۴۰۲ رسید.  شیری در ادامه با اشاره به موضوع ارائه خدمات ارزی 
از ســوی پست بانک گفت: یکی دیگر از خدمات اصلی پست بانک در حوزه 
خدمات فروش ارز اربعین است به طوری که پست بانک ۳۷ درصد از خدمات 
ارز اربعین را از کل شبکه بانکی در اربعین سال جاری به خود اختصاص داد.

گزیده خبر

پزشکیان: ارز مورد نیاز کالاهای اساسی باید در زمان مناسب تأمین شود

وزیر جهاد کشاورزی اعلام کرد

تامین ۲۰ درصدی گوشت قرمز 
مورد نیاز کشور از طریق واردات

کاهش خطاهای انسانی در جراحی های 
دندانپزشکی با دستگاه شبیه ساز ایرانی

وزیر جهاد کشــاورزی درباره تامین گوشت قرمز از طریق واردات گفت: به دلیل تنش های ارزی که سه سال 
قبل در نرخ ارز ترجیحی اتفاق افتاد و دامداری های کشــور به ویژه دام ســبک که نقش مهمی در تامین نیاز 
داشتند، دچار آسیب شدند، اکنون حدود ۲۰ درصد گوشت مورد نیاز کشور سالانه وارد می شود که از آن ۲۰ 
درصد، تنها ۷ درصد با ارز و نرخ ترجیحی تامین می شود.به گزارش ایسنا، غلامرضا نوری قزلجه - وزیر جهاد 
کشــاورزی - در نشست خبری که صبح امروز دروزارت جهاد کشــاورزی برگزارشد، اظهار کرد: برنامه دولت 

چهاردهم با تاکیدات رئیس جمهور و بر اساس وعده هایی که دادند،........

درآمد بالاتر از حد انتظار گازپروم از فروش 
گاز

افزایش ۱۰ درصدی تولید انرژی در 
نیروگاه نکا

چرا ذخـایر نیـروگاه ها کم آمـد؟
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گزیده خبر
پزشکیان: ارز مورد نیاز کالاهای اساسی باید در زمان مناسب تأمین شود پیام رهبر انقلاب اسلامی به 

سی ویکمین اجلاس سراسری نماز

 حضرت آیت الله خامنه ای در پیامی به ســی ویکمین اجلاس سراســری نماز، ضمن 
تقدیر از اقدامات مخلصانه ی حجت الاسلام والمسلمین محسن قرائتی، نمازگزاران را 
به اقامه نماز اوّل وقت و حفظ توجه و حضور قلب برای اثرگذاری نماز در دل و جان 
و عمــل فردی و اجتماعی آنان توصیه کردند و جوانان را بیش از ســایرین مخاطب 
این سخن دانســتند.به گزارش ایســنا متن پیام رهبر انقلاب اسلامی به این شرح 
است:»بسم الله الرّحمن الرّحیم خدا را شکر که سلسله ی مبارک اجلاسهای نماز در 
طول ســالیان ادامه یافت و این اقدام مخلصانه ی جناب آقای قرائتی )دامت افاضاته( 
برکت کرد و چنان که انتظار می رفت، ادامه یافت و امید اســت برکات آن همچنان 
ادامه داشته باشد.توصیه ی موکّد اینجانب، اوّلاً اقامه ی نماز در اوّل وقت است، و ثانیاً 
سعی در حفظ توجّه و حضور قلب؛ نمازگزار بداند با مخاطبی سخن میگوید که مالک 
همه ی عالم وجود و ملکِ روز رستاخیز است. نماز با این دو خصوصیّت در دل و جان 
نمازگــزار و آنگاه در عمل فردی و اجتماعــی او اثر میگذارد. جوانان بیش از دیگران 
مخاطب این توصیه اند. امید است توفیق الهی شامل حال آنان باشد.والسّلام علیکم  و 

رحمةالله سیّدعلی خامنه ای

پورجمشیدیان: به دنبال حل 
مشکلات سال های گذشته سفر 

اربعین هستیم

رئیس ستاد مرکزی اربعین حسینی با اشاره به توجه دولت به ساماندهی سفر اربعین، 
گفت: به دنبال حل مشکلات سال های گذشته سفر اربعین هستیم.به گزارش ایسنا، 
علی اکبر پورجمشــیدیان امروز در حاشــیه جلسه ســتاد مرکزی اربعین در جمع 
خبرنگاران اظهار کرد: اولین جلسه ستاد مرکزی اربعین حسینی با حضور مسئولین 
کمیته های مختلف و استانداران استان های مرزی  برای اربعین ۱۴۰۴ برگزار شد. 
اولین نکته ای که بحث شد درباره بررسی و آسیب شناسی مشکلات سال های قبل 
بود. برنامه کمیته های مختلف برای اربعین سال آینده نیز بررسی شده برنامه های 
خوبی برای تجربیات ســال گذشته تهیه شده است. وی ادامه داد: رفع مشکلات در 
پایانه های مرزی و توافقات جدید با طرف عراق، رفاه بیشتر زائرین، ساماندهی زائرین 
کشورهایی که از ایران به عراق می روند، مشکلات در عراق از جمله برنامه های ستاد 
اربعین اســت که روباره آنها بحث و تصمیم گیری شــد و قرار است این جلسات به 
صورت منظم ادامه یابد. تمام تلاش رئیس جمهور، وزیر کشــور و سایر وزارتخانه ها 
این اســت که تسهیلات بیشتری برای زائرین فراهم شود تا آنها در آرامش و امنیتی 
بهتری به این ســفر بروند. رئیس ستاد مرکزی اربعین حسینی افزود: با وجود تلاش 
دولت های قبل همچنان مشکلاتی در زمینه زیرساخت ها از جمله جاده ها، سرویس 
های خدماتی، ســایبان، ایجاد شرایط بهتر برای عبور و مرور از مرزها ، سیستم های 
الکترونیکی و گذرنامه داریم که باید برای ســال آینده  این مشــکلات را حل کنیم. 
پورجمشــیدیان همچنین درباره رفع مشکلات زائرین پاکستانی گفت: ما و عراق در 
خصوص این زائرین مشــکلاتی داریم که باید بحث های جدی تری با عراق داشته 
باشیم. در مرزها باید تسهیلات بیشتری برای آنها ایجاد کرده و  مشکل عبور و مرور، 
حمل و نقل و مســائل کنسولی آنها را حل کنیم. به طور جدی دنبال حل مشکلات 

این زائرین هستیم. 

سردار پاسدار نایینی:

ملت ایران با هوشمندی و حضور به 
موقع تمام تهدیدها و فتنه های دشمن 

را خنثی کردند
رئیس ستاد ۹ دی گفت: ملت ایران با هوشمندی 
و حضور به موقع تمام طرح ها و تهدیدها و فتنه 
های آنان را خنثی کردند و روز به روز بر استحکام 
نظام اســلامی افزودند.به گزارش ایســنا، سردار 
پاسدار علی محمد نائینی صبح امروز چهارشنبه 
در یک نشست خبری با گرامیداشت یاد و خاطره 
امام امت و شهدای دفاع مقدس و شهدای جبهه 

مقاومت، گفت: یوم الله ۹ دی در سال ۱۳۸۸ حماسه ای بی بدیل و اقدامی به موقع و فوق العاده 
کارساز بود. این حماسه یک هویت شگفتی ساز در امتداد زمان بود. وی افزود: ۹ دی روز تجلی 
قدرت الهی برای امروز و آینده درس آموز و الهام بخش بود. جمهوری اسلامی ایران به عنوان 
نطام مردم ســالار دینی در طول حیات خود در معرض خطرات و فتنه های مختلفی از جمله 
نفود سیاسی و فکری، اقدام های تجزیه طلبانه، انقلابهای رنگی، تهاجم فرهنگی،  اقدام براندازی 
از طریق کودتا در نظام، برانگیختن اختلافات قومی محورهایی از  تهدیدات دشمن قرار گرفت.

رئیس ستاد یوم الله ۹ دی ادامه داد: دشمنان انقلاب اسلامی از تمام گزینه ها و تجربه های خود 
برای براندازی و مهار و تضعیف نطام اسلامی بهره گرفتند اما ملت ایران با هوشمندی و حضور 
بــه موقع تمام طرح ها و تهدیدها و فتنه های آنان را خنثی کردند و روز به روز بر اســتحکام 
نظام اســلامی افزودند. ملت ایران حتی محاسبات دشمن برای براندازی نظام را از بین بردند. 
دولت های قبلی به ویژه دولت وقت آمریکا در روش ها و الگوهای مختلف شکســت را تجربه 
کرد. آنان با بهره گیری از الگوی براندازی نرم و تجربه انقلابهای رنگی، انقلاب پرشــکوه ایران 
را در ســال ۸۸ هدف قرار دادند.نایینی افزود: غربی ها پیش از انتخابات ۱۳۸۸ به این نتیجه 
رسیدند که می توانند با استفاده از تجربه انقلابهای رنگی نظام اسلامی را از درون نابود کنند اما 
مشارکت و حضور ۴۵ میلیونی و ۶۵ درصدی مردم در دهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری 
موقعیت و جایگاه نظام مردم ســالاری را افزایش داد و پیام اقتدار ایجاد کرد. وی تصریح کرد: 
در شرایطی که نظام را خطری تهدید نمی کرد یک جریان سیاسی و یک کاندیدای انتخابات 
نتیجه این انتخابات را نپذیرفت و نظام را متهم به تقلب کرد. دشــمن نیز با تمام ظرفیت و با 
فتنه ای پیچیده به میدان آمدند و در داخل کشــور بســتر  در اختیار معاندین و جبهه مقابل 
قرار گرفت. به سرعت بین جبهه برانداز داخلی و خارجی ائتلاف عجیبی شکل گرفت و جریان 
فتنه تبدیل به پیاده نظام دشمن شد و فضای خطرناکی شکل گرفت. آمریکایی ها و متحدانش  
امیــدوار به براندازی از درون بودند. وی اظهار کرد: در فتنه ۸۸ تمام اردوگاه باطل علیه جبهه 
حق، با توجه به تمام تجربه نظام سلطه بود و انسجام کشور را به هم ریخت اما سد مستحکم 
رهبری  و بصیرت مردم این جبهه را در هم شکست. دشمن چهره مردم سالار نظام را مخدوش 
کرد و اعتبار نظام را در عرصه بین المللی زیر سوال برد. کار کشور حدود ۸ ماه تعطیل و فضای 
کشــور امنیتی شد و جریان فتنه به فروپاشــی از درون امیدوار شد. رئیس ستاد یوم الله ۹ دی 
افزود: بی حرمتی در عاشورای ۸۸، عاشورائیان را برانگیخت که اقدامی ماندگار را در تاریخ ثبت 
کردند. در این زمان تمام ســلایق به میدان آمدند. مردم در ۹ دی ۸۸ برای مقابله با انحراف و 
فتنه ها و حمایت از رهبری و انقلاب  و تصویر واقعی انقلاب اســلامی را به نمایش گذاشت و 
نشــان داد ملت ایران نفوذناپذیر اســت و حماسه ماندگار و یکی از قله های فراموش نشدنی و 
حرکتی برخاسته از ایمان و بصیرت مردم و حرکت در فضای غبار آلود و حرکتی براساس ایمان 
الهی در تاریخ ثبت شد.وی تاکید کرد: حماسه ۹ دی از سوی این ستاد، پیروزی بصیرت مردم 
بر فتنه آمریکایی و صهیونیستی معرفی می شــود.نائینی تأکید کرد: تصویر واقعی جمهوری 
اسلامی ایران در راهپیمایی ۹ دی ۱۳۸۸ تیر خلاص مردم ایران به فتنهِ فروپاشی از درون بود. 
فتنه ها برای مقابله با قدرت گرفتن انقلاب اسلامی ایجاد می شود اما مردم در فتنه ۸۸ و بعد 
از آن ســربلند و  پیروز شدند با این حال فتنه انگیزیها همچنان ادامه داد. نایینی خاطرنشان 
کرد: فلسفه پاسداشت ۹ دی، حفط عناصر تاریخی و هدف تبیین و روشنگری فتنه های جدید 
اســت. در پانزدهمین سال این قله فراموش نشدنی هستیم. شعار محوری هفته بصیرت را »۹ 
دی واکاوی فتنه های جدید آمریکایی و صهیونیستی« اعلام می کنیم. نائینی افزود: تا زمانی که 

ایران در مسیر بالندگی است امکان فتنه ها وجود دارد، فقط شکل آن تغییر می کند. 

دیدار سفیر قطر با معاون امنیتی و 
انتظامی وزیر کشور

معاون امنیتی و انتظامی وزیر کشور 
میزبان ســفیر قطر بود.بــه گزارش 
خبرگــزاری مهر، معــاون امنیتی و 
انتظامی وزیر کشور میزبان سفیر قطر 
بود در این دیدار که در دفتر معاونت 
امنیتی و انتظامی انجام شــد، درباره 
مسائل و مناســبات دوجانبه گفتگو 
شد.پورجمشیدیان با تأکید بر اینکه 

امنیت در منطقه باید با تلاش و همکاری کشــورهای منطقه ایجاد شــود، گفت: ما 
آماده همکاری در مســائلی چون آموزش پلیس و همــکاری در خصوص مبارزه با 
مواد مخدر هستیم.سفیر قطر نیز با اشاره به همکاری های نزدیک با معاونت امنیتی 
و انتظامی وزارت کشور جمهوری اسلامی ایران، از این معاونت برای پیگیری مسائل 

مشترک تشکر کرد.

تأکید پزشکیان بر تسریع در شناسایی مبادی خروج فرآورده های نفتی از مسیر توزیع قانونی
تأکید پزشکیان بر تسریع در شناسایی مبادی خروج فرآورده های نفتی از مسیر توزیع قانونی

رئیس جمهو خواستار تسریع در شناسایی دقیق مبادی خروج بنزین و گازوئیل از مسیر قانونی 
توزیع شــد.به گزارش ایسنا، مسعود پزشکیان در چهل و یکمین جلسه هیأت دولت که صبح 
امروز چهارشنبه برگزار شد، با اشاره به جلسه اخیر خود با مسئولان وزارت نفت و تصمیم گیری 
برای تشکیل تیم بررسی مسیر تولید تا توزیع و مصرف سوخت به خصوص بنزین و گازوئیل 

و شناسایی دقیق مبادی خروج این فرآورده ها از مسیر قانونی توزیع، در مدت زمانی مشخص، 
خواســتار تسریع در اجرای این مصوبه مهم شد.رئیس جمهور در ادامه با اشاره به سابقه بروز 
مشکل در تأمین دارو در آستانه فصل سرما، به گفتگوی خود با وزیر بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی و تأکید بر تمهید همه مقدمات و اقدامات لازم از همین حالا برای جلوگیری از تکرار 
این مشــکل در سال آینده نیز اشاره کرد و از همه دستگاه های مرتبط، از جمله بانک مرکزی 
و ســازمان برنامه بودجه خواست نهایت همکاری را با وزارت بهداشت داشته باشند، تا با رفع 

مشکلات تولید و تأمین، از بروز این مشکل در سال آینده پیشگیری شود.پزشکیان همچنین 
خواستار پیگیری جدی برای اجرای کامل قانون توزیع کالابرگ الکترونیک به عنوان یک قانون 
مصوب شد و اظهار داشت: علاوه بر دارو، ارز مورد نیاز کالاهای اساسی نیز باید در زمان مناسب 
تأمین شود تا کالاهای اساسی در بستر اجرای طرح توزیع کالابرگ الکترونیک با قیمت مناسب 
به مصرف کنندگان اصلی برسد.رئیس جمهور در ادامه به موضوع تعیین تکالیف وزارتخانه ها در 
ارتباط با اسناد بالادستی نظام به عنوان یکی از رئوس کاری دولت چهاردهم اشاره کرد و افزود: 
وزارتخانه ها باید هر چه سریع تر گزارش کنند که درباره تکالیف خود در بندهای مختلف قانون 
برنامه، ســند چشم انداز و سیاست های کلی، چه اقداماتی را و در چه زمانی عملیاتی خواهند 
کرد. همچنین سریع تر آن بخش از تکالیف را که به هر دلیل غیرقابل اجراست، احصا و اعلام 
کنند تا برای تعیین تکلیف به مجلس و نهادهای مرتبط منعکس شوند.پزشــکیان در بخش 
دیگری از سخنان امروز خود در جلسه هیئت دولت به موضوع مطالبات قشرهای مختلف اعم 
از بازنشستگان، پرستاران و نظایر آن پرداخت و با تأکید بر تمهید اقدامات لازم برای تأمین و 
پرداخت این مطالبات تصریح کرد: همه مطالبات معوق اینچنینی احصا و جمع بندی شوند و 
دســتگاه های مرتبط ضمن تلاش جدی برای تأمین و پرداخت هر چه سریع تر مطالبات آنها، 
با برگزاری جلساتی به بازنشستگان، پرســتاران و دیگر اقشار که مطالباتی دارند، ضمن ارائه 
گزارش اقدامات انجام شــده، این امید و دلگرمی را بدهند که نهایت تلاش شان را برای جلب 
رضایــت آنها به کار گرفته اند.رئیس جمهور در ادامه از وزیر امور اقتصادی و دارایی خواســت 
تا هر چه ســریع تر زمینه اجرای کامل و دقیق ماده ۱۶۹ قانون مالیات های مستقیم )مالیات 
مکرر( را فراهم کند و گفت: اگر این قانون به شکل دقیق اجرا شود از وقوع بخش قابل توجهی 
از مصادیق فرار مالیاتی، رانت، رشــوه و فســاد اقتصادی جلوگیری می شود.پزشکیان بر لزوم 
هدفمند شدن توزیع و تخصیص بودجه های پژوهشی تأکید و خاطرنشان کرد: سازمان برنامه 
و بودجه با هماهنگی دانشگاه ها و دیگر مراکز تحقیقاتی، توزیع و تخصیص منابع و بودجه های 
مربوط به بخش تحقیقات و پژوهش را هدفمند کنند؛ مشــکلات جدی کشور نظیر مشکلات 
مرزنشینان را شناســایی و تهیه راهکارهای رفع این مشکلات را در قالب طرح های پژوهشی 
و تحقیقاتی به مراکز دانشــگاهی و علمی واگذار کنید.رئیس جمهور همچنین به شکل ویژه 
از ســازمان صدا و سیما برای همکاری صمیمانه و جدی در تهیه و پخش برنامه های موثر در 
ترویج پویش » دو درجه کمتر« قدردانی کرد.در جلســه امروز اعضای هیئت دولت به  احمد 
مسجد جامعی و شهرام یوسفی برای عضویت در شورای اسناد سازمان اسناد و کتابخانه ملی 
جمهوری اســلامی ایران، حســین خانلری به عنوان مدیرعامل هواپیمایی جمهوری اسلامی 
ایران »هما« و حمیدرضا تیموری به عنوان رئیس هیئت عالی نظارت سازمان حسابرسی رای 
دادند.در این جلســه پیشنهادات دستگاه های اجرایی مورد بررسی و از جمله پیشنهاد وزارت 
راه و شهرسازی در مورد برنامه نوسازی ناوگان حمل و نقل جاده ای و ریلی به تصویب رسید.

رئیس ســازمان اداری و استخدامی کشور نیز در جلسه امروز هیأت دولت، گزارشی از آخرین 
وضعیت نیروی انسانی، به عنوان مقدمه ای برای اصلاح نظام اداری ارائه کرد.

در گام اولِ طرح رفع محدودیت فیلترینگ، واتســاپ و گوگل پلی، با اجماع رای مثبت اعضای 
شورای عالی مجازی رفع فیلتر شد و این اقدام با واکنش های متفاوتی از سوی شخصیت های 
سیاســی به خصوص کاربران فضای مجازی مواجه شــد.به گزارش ایسنا، جلسه شورای عالی 
فضای مجازی بعد از ظهر سه شــنبه ۴ دی ۱۴۰۳ با حضور ســران سه قوه و دیگر اعضای این 
شورا در سالن شهید بهشتی نهاد ریاست جمهوری برگزار شد و در جریان برگزاری این جلسه 
در گام اولِ طرح رفع محدودیت فیلترینگ، واتســاپ و گوگل پلی، با اجماع رای مثبت اعضای 
این شورا رفع فیلتر شد. در این جلسه اعضا ضمن تاکید بر اهمیت حکمرانی قانونمند در فضای 
مجازی بر حمایت از ســکوهای داخلی هم تاکید کردند.ســیدعباس موسوی معاون مراسم و 
تشریفات دفتر رئیس جمهور در این زمینه درباره »همدلی و همنوایی  سران قوا و جدیتّ رئیس 
جمهور پزشــکیان در تحقق یکی از وعده های مهم خود در پاسخ به بخشی از مطالبات بحق 
مردم«  به  »نگرانی و مخالفت جدی برخی اعضاء« هم اشاره کرد و نوشت: با وجود این دست 
استدلالات و نگرانی ها، باید بپذیریم فیلترینگ راه حلی کهنه و البته بی اثر برای مسائل مدرن 
امروز در حوزه حکمرانی فضای مجازی است.فیروزآبادی دبیر سابق شورای عالی فضای مجازی 
در گفت وگویی با بیان این که »با نگاه های اقتضایی در شورای عالی فضای مجازی تصمیم رفع 
فیلتر واتساپ و گوگل پلی اتفاق افتاده است« خاطرنشان کرده اسنت که »وقتی شورای عالی 
فضای مجازی تصمیم می گیرند یک پیام رسان را رفع فیلتر کند خود حکمرانی قانونی است.« 
هم چنین الیاس حضرتی، رئیس شــورای اطلاع رسانی دولت در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: 
گفتمــان وفاق ملی تجلی دیگری یافــت و گام اول تحقق وعده رفع فیلترینگ رئیس جمهور 
پزشــکیان، با همکاری سران قوا و اکثریت اعضای شورای عالی فضای مجازی عملی شد. این 
مسیر برای ایران ادامه دارد...محمدجواد آذری جهرمی، وزیر پیشین ارتباطات نوشت: گام های 
اول همیشه سخت اما می تواند آغازگر تغییرات بزرگ باشند. رفع فیلتر واتس اپ و گوگل پلی 
اقدامی مثبت و ضروری بود که جای تقدیر از رییس جمهور محترم و وزیر محترم ارتباطات و 
سایر کســانی که در این امر دخیل بودند، دارد.محمود واعظی وزیر اسبق ارتباطات در شبکه 
ایکس نوشــت: » توفیق آقای رییس جمهور در محقق نمــودن گام اول وعده انتخاباتی »رفع 
فیلترینگ غیر ضرور« از رهگذر »تعامل داخلی« موجبات تقویت امید اجتماعی را فراهم و جای 
تقدیر دارد و لازم اســت از رؤسای قوای قضاییه و مقننه و اعضای شورای عالی فضای مجازی 
برای همراهی و حمایت تشــکر شود. امید آن می رود که مراحل بعدی رفع فیلتر در کمترین 
زمان ممکن انجام و محدودیت، صرفا سایت های دارای محتوای مستهجن و مجرمانه را شامل 
شود و کلیه ســکوها و شبکه های داخلی و خارجی اینترنت بالاخص آنان که مرتبط با حوزه 
های علم، تجارت، خدمات و فرهنگ هستند بدون هیچ محدودیت در دسترس هموطنان قرار 
گیرد و همچنین به اشتغال و توسعه کسب و کار دیجیتال در بستر فضای مجازی کمک شایانی 
شود. امیداست ســخت گیری ها نسبت به تولید محتوا نیز مرتفع شود و توسعه پلتفرم های 
داخلی مورد حمایت بیشــتر قرار گیرد.در این صورت هزینه های گزاف خرید فیلتر شکن که 
در ســالهای اخیر به شکل کاملا غیر ضرور سربار هزینه های سبد خانوار بود، حذف و متعاقبا 
به تقویت معیشت و رضایت مردم کمک خواهد شد.«عباس آخوندی از وزرای دولت دوازدهم 
در بخشــی از یادداشتی که روزنامه ایران آن را منتشر کرده نوشته است: »دولت چهاردهم در 

همین مدت کوتاه از آغاز کار خود دو اقدام قابل قدردانی انجام داد؛ گام اول توقف ابلاغ قانون 
حجاب و عفاف و بعد از آن برداشتن گام اول فرآیند رفع فیلترینگ است. این دو اتفاق خوب و 
قابل تقدیر از منظرهای مختلفی قابل بررسی است. درحالی که انتظار من از دولت این است که 
بتواند افق های روشن تری را فراروی مردم باز کند. اینکه دولت تا این لحظه جلوی مداخلات را 
گرفته و تسلیم تصمیم های نامناسب نشده است، اتفاقی مثبت و خوب است. اما انتظار برداشتن 
گام های بلندتر از سوی دولت هم وجود دارد. در این میان نباید از وجود مخالفان جدی دولت 
هم به سادگی گذر کرد. اما در هر صورت پزشکیان باید قانون اساسی را میان خود و مخالفانش 
حکم قرار دهد، مخالفانی که بزرگ ترین مشــکل شان این است که قانون را آنگونه که دوست 
دارند تفسیر می کنند نه آنطور که وجود دارد.«هم چنین محمد مهاجری با اشاره به تلاش دولت 
در رفع فیلترینگ فضای مجازی و تشــکر از آن چه انجام شده در عین حال این اقدام را پاسخ 
به مطالبات مردم ندانســته و نوشته است: » باز هم مجبوریم از فیلترشکن استفاده کنیم. چه 
واتساپ و گوگل پلی فیلتر باشد چه نباشد. حکمرانی فضای مجازی هنوز در دست فروشندگان 
 فیلترشکن اســت.«روزنامه فرهیختگان با انتخاب عنوان »تصمیم اجتماعی « برای تیتر یک 
خود  رفع فیلتر واتســاپ و گوگل پلی در دولت چهاردهم را اقدامی مثبت ارزیابی کرده است.

از ســوی دیگر روزنامه کیهان در بخشی از مطلب کنایه آمیزی که امروز؛ ۵ دی ۱۴۰۳ منتشر 
کرده نوشته است: » ... ولی قرار بود مثل همه کشورهای دیگر دنیا، ابتدا این سکوهای اینترنتی 
)پلتفرم ها( را مدیریت کنند و سپس از آن ها رفع فیلتر بشود، نه این که مدیریت فضای مجازی 
را به بیگانگان بسپارند!گفت: تازه با افتخار گفته اند؛ این گام اول رفع فیلترینگ است و امیدواریم 
با قدرت ادامه پیدا کند! «روزنامه هم میهن هم در شماره امروز روزنامه خود درباره اقدام اخیر 
دولت در گام اول رفع فیلترینگ نوشته است: »اصولاً سیاست گام به گام در جایی موضوعیت 
دارد کــه اولاً پروژه ای رو به کمال مدنظر باشــد و این تکامــل به صورت دفعی و یک جا قابل 
تحصیل نباشــد و ثانیاً در پایان هر گام نیاز به ارزیابی نتایج مثبت و منفی کار باشد که بتوان 
بر مبنای آن برای برداشــتن گام بعدی تصمیم درســت را گرفت.  انتظار بود همه پلتفرم ها و 
به خصوص پراســتفاده ترین آنها مانند یوتیوب و اینستاگرام و تلگرام که به تعبیر و تاکید مکرر 
شــخص رئیس جمهور با زندگی و کسب و کار و حتی علوم و فنون جامعه سر و کار دارند رفع 
فیلتر شوند.«روزنامه ایران هم برای تیتر یک خود عنوان »سکوی آزادسازی« را انتخاب کرده 
و در گزارشــی درباره مزایای اقتصادی و تکنولوژیک آزادسازی واتس آپ و گوگل پلی ، کسب 
و کارها را برندگان تصمیم چهارم دی دولت دانسته است.روزنامه شرق امروز با تیتر »یک گام 
به پیش« و روزنامه همشهری با تیتر »گام نخست اصلاحات مجازی« منتشر شده اند.حسنعلی 
اخلاقی امیری، عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی گفته است: برنامه ریزی انجام 
شــده از سوی شــورای عالی فضای مجازی برای رفع فیلترینگ شامل ۱۰ سیاست و ۳۰ گام 
اجرایی اســت. بر اساس این سیاست های ۱۰ گانه تدوین شده در شورای عالی فضای مجازی، 
پلتفرم هایی که با این شورا و سیاست های ۱۰ گانه آن هماهنگ باشند، به ترتیب رفع فیلتر 

می شوند، که در گام اولیه واتساپ گوگل پلی شروط ایران را پذیرفتند و رفع فیلتر شدند.
در اولین روز پس از اعلام این خبر برخی از رسانه ها فعالیت خود را در واتساپ آغاز کردند.

رئیس جمهور در پیامی فرا رســیدن میلاد فرخنده حضرت عیسی بن مریم »علیه السلام« و آغاز سال نو میلادی 
۲۰۲۵ را به پاپ فرانسیس و همه موحدین جهان تبریک گفت.به گزارش ایسنا، مسعود پزشکیان در پیام تبریک 
به پاپ فرانســیس رهبر کاتولیک های جهان، به مناســبت فرا رســیدن میلاد فرخنده حضرت عیســی بن مریم 
»علیه السلام« و آغاز سال نو میلادی ۲۰۲۵ اظهار داشت: در عصر حاضر، جامعه نیازمند نگاهی نو به حل مسائل 
جوامع بشری است، لذا تفکر و تأمل به خصایص والای پیامبران الهی می تواند راه گشای بشر امروزی جهت رسیدن به کمال انسانی باشد. امیدوارم در آستانه سال جدید میلادی، شاهد 

اقدامات مؤثری در مسیر صلح، امنیت و آزادی ملت های ستمدیده و مظلوم به ویژه مردم مظلوم فلسطین باشیم.

جشــنواره جوان سرباز نیروی زمینی سپاه پاسداران برگزار شد.به گزارش ایسنا، سردار لطفی معاون نیروی انسانی نیروی 
زمینی سپاه در جشنواره جوان سرباز، گفت: نگاه به سرباز در نظام جمهوری اسلامی مقدس است و سهمی از امنیت پایدار 
کشور مدیون سربازان ما است.وی افزود: امروز سربازان براساس ساختار و سازمانی که تعریف شده و طبق مهارت ها و رشته 
تحصیلی که دارند به کارگیری اصولی و منطقی می شوند.لطفی ادامه داد: در حوزه مهارت آموزی و توانمندسازی سربازان 
اقدامات خوبی صورت گرفته که منجر به اشتغال زایی در کشور شده است.موسی کمالی مشاور عالی فرمانده قرارگاه مرکزی 
مهارت آموزی ســتادکل نیروهای مسلح نیز در این همایش درباره مهارت آموزی سربازان اظهار کرد: نهضت مهارت آموزی 
نیروهای مســلح از حدود ۷ سال پیش در نیروهای مسلح آغاز شده و نیروهای مسلح یکی از ۱۹ گروه هدف سازمان فنی 
حرفه ای قرار گرفتند. امروز اعلام می کنیم که در هفت سال گذشته ۲ میلیون سرباز را آموزش تخصصی و عمومی داده ایم.

وی افزود: در طول جنگ ۸ سال دفاع مقدس بالغ بر ۳ میلیون جوان سرباز وارد نیروهای مسلح شدند، از جان و ناموس و 
مرزهای کشور دفاع کردند و ۶۰ هزار شهید از جوانان سرباز وطن تقدیم نظام اسلامی شده است.

به مناسبت سالروز میلاد حضرت عیسی بن مریم )ع( انجام شد

تبریک پزشکیان به پاپ فرانسیس و همه 
موحدین جهان

۲ میلیون سرباز در ۷ سال اخیر آموزش تخصصی و عمومی 
دیده اند

تقدیر و تشکر، نقد و نگرانی؛ واکنش ها به گامِ اول در رفع فلیترینگ



3روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران
پنج شنبه 6 دی 1403  24 جمادی الثانی 1445  26 دسامبر 2024اقتصاد کلان

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad5576  سال بیستم    شماره    

www.sobh-eqtesad.ir
info@sobh-eqtesad.ir

گزیده خبرگزیده خبر چرا ذخـایر نیـروگاه ها کم آمـد؟

نیروگاه ها است، مســاله ای که اکر مورد توجه فرار می گرفت ممکن بود اکنون با چنین یکی از موضوعاتی که به عنوان علت خاموشــی ها مطرح می شود کمبود ذخیره سوخت 

چالشــی مواجه نبودیم.به گزارش ایســنا، قطعی های برنامه ریزی شده بخش خانگی و 
صنعت که از نیمه دوم آذرماه آغاز شــده، همچنــان ادامه دارد. درخصوص دلایل بروز 
قطعی های برق، از کاهش ذخایر ســوخت نیروگاهی تا کاهش تخصیص گاز در ســال 
جاری مورد توجه قرار گرفته و آمارهای متعددی در این زمینه اعلام شــده اســت.  بر 
اســاس آمار رسمی اعلام شــده از ســوی وزارت نفت، موجودی ذخایر مفید گازوئیل 
نیروگاه هــا در ۳۱ مــرداد ۱۴۰۳ برابر با یک میلیارد و ۸۱۰ میلیــون لیتر بوده که در 
مقایســه با سه میلیارد و ۱۷۵ میلیون لیتر زمان مشابه سال قبل )۱۴۰۲(، بیش از یک 
میلیارد و ۳۶۵ میلیون لیتر معادل ۴۳ درصد پایین تر بوده  است.  علاوه بر کسری قابل 
توجه ذخایر گازوئیل نیروگاه ها، عقب ماندگی تعمیرات پالایشــگاه های گازی در فصل 
گرم سال نیز موجب شد تا با تخصیص کمتر گاز، از سوخت مایع به ویژه ذخایر گازوئیل 
بیشتری استفاده شود و دچار تشــدید کسری ذخایر گازوئیل برای تولید برق در فصل 
ســرد سال شــویم.  علاوه بر این افزایش و انباشت مطالبات پالایشگاه ها که طبق گفته 
عاشوری - دبیر کل انجمن کارفرمایی صنعت پالایش نفت کشور- تعمیرات پالایشگاه ها 
را بــه تأخیر انداخته بود، با نبــود نقدینگی برای اورهال و اجــرای به موقع پروژه های 
توســعه ای، در افت تولید فرآورده های نفتی از جمله گازوئیل تأثیر مستقیم گذاشت.

بررســی آمار تولید ســالانه گازوئیل کشور نشــان می دهد که روند رشد تولید این 
فرآورده مهم نفتی در طی ســالهای اخیر کاهش یافته و در برخی ســالها منفی شد.  
میزان متوسط تولید روزانه گازوئیل که در سال ۱۳۹۸ بالغ بر ۱۰۴ میلیون لیتر در 
روز بود و در سال ۱۳۹۹ به ۱۰۶ میلیون لیتر در روز رسید، در سال ۱۴۰۰ با رشد 
منفی یک میلیون لیتری، بــه ۱۰۵ میلیون لیتر کاهش یافت. تولید روزانه گازوئیل 
در سال ۱۴۰۱ با افزایش ۵ میلیون لیتری به ۱۱۰ میلیون لیتر و در سال ۱۴۰۲ با 
افزایش یک میلیون لیتری به ۱۱۱ میلیون لیتر رســید. اجرای پروژه های توسعه ای 
صنعت پالایش کشــور در طی ســالهای اخیر می توانست موجب شود تا میزان تولید 
گازوئیــل در ســال ۱۴۰۲ از مرز ۱۲۰ میلیون لیتر عبور کنــد و این ظرفیت ایجاد 
شــده، در افزایش ذخیره ســازی گازوئیل مورد نیاز نیروگاه ها در فصل ســرد سال 
خود را نشــان می داد و موجب جلوگیری از بروز خاموشــی های پاییزه و زمســتانه 
مــی شــد.البته باید گفت که در ۴ ماه فعالیت دولت چهاردهــم، با رفع موانع تولید 
و اســتفاده از ظرفیت های مغفول این حوزه، متوســط تولید روزانه گازوئیل کشور 
از ۱۱۱ میلیون لیتر در ۵ ماهه نخســت امسال به ۱۲۵ میلیون لیتر افزایش یافت.

درآمد بالاتر از حد انتظار گازپروم از 
فروش گاز

شــرکت گازپروم روسیه پس از تحمل ضرر ســالانه در سال ۲۰۲۳، انتظار دارد درآمد حاصل از 
فروش گاز طبیعی، از پیش بینیهای خود این شرکت در سال ۲۰۲۴، فراتر برود.به گزارش ایسنا، 
فامیل سادیگوف، معاون مدیر اجرایی گازپروم، روز سه شنبه، در بیانیه ای در تلگرام گفت: درآمد 
حاصل از فروش گاز، به ۴.۶ تریلیون روبل )۴۵.۸ میلیارد دلار( بالغ می شــود که ۱۵۵ میلیارد 
روبل بیشتر از رقم پیش بینی شده در برنامه مالی اولیه و همچنین بالاتر از درآمد حاصل از فروش 
گاز در ســال گذشته است.این شرکت دولتی، در سال ۲۰۲۳، به دلیل کاهش فروش به اروپا در 
بحبوحه کاهش قیمت گاز و جنگ اوکراین، اولین ضرر ســالانه خود را از ســال ۱۹۹۹ تاکنون 
گزارش کرد. اما بر اساس محاسبات بلومبرگ، صادرات گاز روسیه به این منطقه، در سال جاری 
تاکنون، بیش از ۱۳ درصد نسبت به مدت مشابه در سال ۲۰۲۳ افزایش یافته و به ۲۹.۷ میلیارد 
متر مکعب رسیده است.حدود نیمی از صادرات این گاز به اروپا، از خاک اوکراین منتقل می شود 
اما قرارداد ترانزیت پنج ساله میان روسیه و اوکراین، در پایان ماه میلادی جاری منقضی خواهد 
شــد. رهبران روسیه و اوکراین، هفته گذشــته، تمدید این توافق را رد کردند.گازپروم همچنین 
شبکه خط لوله گاز داخلی خود را گسترش داد و سهم شرکت »شِل« را در جوینت ونچر »نفت و 
گاز ساخالین ۲« در خاور دور روسیه، کسب کرده است که به افزایش درآمد خالص این شرکت، 
در نیمه اول ســال جاری کمک کرد.عرضه گازپروم به چین در سال جاری برای نخستین بار، از 
صادرات خط لوله ای گاز به اروپا، که سابقا بزرگترین بازار این غول روسی بود، فراتر خواهد رفت.

بر اساس گزارش بلومبرگ، بر اساس داده های گمرک چین و برآورد قیمت وزارت اقتصاد روسیه، 
در فاصله ژانویه تا نوامبر، حدود ۲۸.۵ میلیارد متر مکعب گاز از طریق خط لوله »قدرت سیبری« 

به چین عرضه شده است که رشد ۴۰ درصدی در مقایسه با سال قبل داشت.

کاهش خطاهای انسانی در 
جراحی های دندانپزشکی با 

دستگاه شبیه ساز ایرانی

یکی از شــرکت های دانش بنیان دســتگاه شبیه ساز آموزشی پزشــکی جراحی دندانپزشکی را 
عرضه کرد که بهره گیری از آن باعث کاهش خطاهای انســانی در حین جراحی می شود.فاطمه 
گودرزی مقدم، کارشــناس بخش بازاریابی این شرکت دانش بنیان در گفت وگو با ایسنا با اشاره 
به طراحی و ســاخت دستگاه شبیه ســازی جراحی دندان در این شــرکت، گفت: این دستگاه 
به ویژه برای جراحی های دندانپزشــکی طراحی شده است که علاوه بر فراهم کردن امکان انجام 
جراحی به صورت فیزیکی برای رزیدنت ها، یکسری دوره های آموزشی در آن دیده شده است که 
دانشــجویان هر مرحله از جراحی را با این دســتگاه آموزش می بینند.وی با اشاره به اهمیت این 
دستگاه، اظهار کرد: پیش از اینکه رزیدنت وارد مرحله جراحی واقعی بر روی بیمار شود، می تواند 
مهارت های خود را روی این دســتگاه تمرین کند تا از بروز خطاهای احتمالی جلوگیری شــود.

 )3D( گودرزی با تاکید بر اینکه دوره های آموزشــی در این دستگاه شبیه ساز به صورت سه بعدی
نمایش داده می شود، یادآور شد: این دستگاه به گونه ای طراحی شده که برای رزیدنت ها، فضای 
کلینیکی را شبیه ســازی می کند و دانشجویان می توانند به  صورت واقعی تمامی مراحل جراحی 
را بر پلتفرم این شبیه ساز، تجربه کنند.این محقق با بیان اینکه در این دستگاه، تمامی ابزارهای 
لازم برای جراحی دندانپزشــکی، از جمله توربین، آینه و پدال ها، شبیه سازی شده است، خاطر 
نشان کرد: این دستگاه امکان تکمیل کردن دوره های آموزشی جراحی را برای دانشگاه ها فراهم 
می کند، به گونه ای که در پایان دوره، این سیســتم برای دانشجویان امتیازدهی می کند.گودرزی 
افزود: سیستم امتیازدهی دستگاه شبیه ساز جراحی ما کمک می کند تا رزیدنت ها خطاهای خود 
را شناســایی کنند. به  این معنا که اگر در بخشی از جراحی دانشجو امتیاز کمتری دریافت کند، 
این دستگاه به وی نشان می ذهد که در کدام مرحله دچار مشکل است و از این طریق مهارت های 

دانشجویان در جراحی ارتقاء خواهد یافت.

تمامی گمرکات مرزی در کشور 
فعال هستند، برقراری کشیک در 

گمرکات استان های تعطیل

گمرک ایران در اطلاعیه ای اعلام کرد که تمامی گمرکات مرزی در کشــور فعال هستند 
و در گمرکات اســتان های تعطیل هم که در استان های غیر مرزی قرار دارند برای تداوم 
خدمت رسانی کشــیک برقرار است.به گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی گمرک ایران، 
فعالیت گمرکات مرزی و برقراری کشــیک ها در گمرکات کشور با هدف تداوم فعالیت ها 
در حوزه تجارت خارجی به ویژه در بخــش صادرات، تامین مواد اولیه واحدهای تولیدی، 
ماشــین آلات خط تولید و ترخیص کالاهای اساســی مورد نیاز مردم در روزهای تعطیل 
انجام گرفته اســت.در این اطلاعیه آمده است: لازم است همکاران در گمرکات اجرایی در 
جهت عدم توقف تشــریفات امور گمرکی کالاهای صادراتی، ترانزیتی و وارداتی به خصوص 
کالاهای اساســی، مواد اولیه و ماشین آلات خط تولید واحدهای تولیدی، دارو و مواد اولیه 
دارویی ضمن تداوم خدمات رســانی در گمرکات مرزی و برقراری کشیک، به ارائه خدمات 

به مراجعین اقدام نمایند.

تولیدکنندگان آمریکایی از دولت درخواست کردند

اعمال تعرفه ۹۲۰ درصدی برای 
گرافیت چین

تولیدکنندگان گرافیت آمریکایی، با اشــاره به شیوه های 
تجاری غیرمنصفانه، اعمال تعرفه ۹۲۰ درصدی بر واردات 
گرافیت از چین را خواســتار شــدند.به گزارش ایســنا، 
تحلیلگران صنعت می گویند اگر آمریکا، تعرفه های سنگین 
بیشتری را بر واردات گرافیت از چین که برای ساخت مواد 
آند باتری لیتیوم یون استفاده می شود، اعمال کند، قیمت 
باتریها ممکن است افزایش یابد و قیمت برخی از قطعات 
دو برابر شود.»تولیدکنندگان مواد آند فعال آمریکا«  )AAAMP(که گروهی متشکل از تولیدکنندگان گرافیت آمریکایی است، 
هفته گذشته، در نامه ای به وزارت بازرگانی و کمیسیون تجارت بین الملل، خواستار آغاز تحقیقات تجاری و اعمال تعرفه های 
بالا به میزان حداکثر ۹۲۰ درصد بر واردات گرافیت طبیعی و مصنوعی از چین شدند.اریک اولسون، سخنگوی این گروه اظهار 
کرد: »تولیدکنندگان مواد آند فعال آمریکا«، این پرونده را برای کمک به حفاظت از صنعت گرافیت آمریکای شــمالی که در 
معرض خطر سرکوب شدن به دلیل شیوه های تجاری بدخواهانه چین است، تشکیل می دهد. وی افزود: بدون کمکهای تجاری 
از ســوی دولت آمریکا، صنعت گرافیت داخلی در خطر است اقدامات ضدرقابتی چین، یافتن بسترهای مالی مطمئن را برای 
تولیدکنندگان گرافیت، دشوار کرده و از تبدیل شدن آنها به بازیگران تثبیت شده در بازار جهانی جلوگیری می کند.این گروه 
می گوید تعرفه ۲۵ درصدی فعلی بر بخش عمده واردات گرافیت از چین، بســیار اندک اســت.تعرفه ها می تواند از سازندگان 
گرافیــت آمریکا حمایت کند، اما وضعیت فعلی در بازار جهانی گرافیت به گونه ای اســت که طبق برآورد آژانس بین المللی 
انرژی، ۹۳ درصد از عرضه گرافیت با درجه باتری در جهان، در اختیار چین اســت و آمریکا فقط یک درصد از این بازار را در 
اختیار دارد. این آژانس خاطرنشــان کرده که در بازار جهانی گرافیت، ریسک ژئوپلیتیکی بسیار بالا است زیرا تقاضا، ۱۰ برابر 
بیشتر از عرضه خارج از چین در سال ۲۰۳۰ خواهد بود.بر اساس گزارش اویل پرایس، تنشهای تجاری آمریکا و چین پس از 
پیروزی دونالد ترامپ، تشدید شده است. رئیس جمهور منتخب آمریکا، چین را تهدید به اعمال تعرفه های بیشتر کرده است. در 
مقابل، پکن با اعمال محدودیت های سخت گیرانه تر در خصوص استفاده نهایی از مواد گرافیت صادر شده به آمریکا،  صادرات 

مواد معدنی مهمی مانند گالیوم، ژرمانیوم و آنتیموان به آمریکا را ممنوع کرده است.

وزیر جهاد کشــاورزی دربــاره تامین 
گوشت قرمز از طریق واردات گفت: به 
دلیل تنش های ارزی که سه سال قبل 
در نــرخ ارز ترجیحی اتفــاق افتاد و 
دامداری های کشور به ویژه دام سبک 
که نقش مهمی در تامین نیاز داشتند، 
دچار آســیب شدند، اکنون حدود ۲۰ 
درصد گوشت مورد نیاز کشور سالانه 
وارد می شود که از آن ۲۰ درصد، تنها 
۷ درصــد با ارز و نرخ ترجیحی تامین 
می شــود.به گزارش ایســنا، غلامرضا 
نوری قزلجه - وزیر جهاد کشاورزی - 

در نشست خبری که صبح امروز در وزارت جهاد کشاورزی برگزارشد، اظهار کرد: برنامه دولت 
چهاردهم با تاکیدات رئیس جمهور و بر اســاس وعده هایی که دادند، شفاف بودن و روراست 
بودن با مردم و رسانه هاســت و ما نیز در پی تاکیدات رئیس رجمهوری به دنبال این شفافیت 
و اطلاع رسانی هستیم.وی افزود: متعارف بود که یک گزارش ۱۰۰ روزه ارائه شود که حالا به 
دلیــل تداخلات برنامه ای این ارائه گزارش به ۱۲۰ روز کشــید. در این مدت کوتاه ما ســعی 
کردیم بعد از ورود به وزارتخانه مشکلات و موانع را به دست آوریم و هسته های کلیدی در این 
رابطه را تشکیل دهیم و همچنین راهکارهای کوتاه مدت، میان مدت و بلند مدت برای پیشرفت 
در این حوزه بر اساس قوانین بالا دستی و به ویژه قانون برنامه هفتم همه این ها را برنامه ریزی 
کردیــم و موضوعاتی بودند که باید در کوتاه مدت آن ها را برطــرف می کردیم.وی ادامه داد: 
برخی مطالبات وجود داشتند که از جمله آن ها مطالبات کشاورزان و گندمکاران کشاورزان یا 
ســایر محصولات کشــاورزی بود که برای آن ها برنامه ریزی و با کمک سایر بخش های دولت 
کارســازی شــد و انجام گرفت.نوری ادامه داد: در این دوره مجــدداً موضوع قیمت گذاری و 
سیاســت گذاری برای حمایت از تولید پررنگ تر دیده شد و در یک فاصله کوتاه شاید کمتر از 
دو ماه نزدیک ۲۰ قلم از محصولات اساســی کشاورزی سیاست گذاری و قیمت گذاری شد و 
بر اساس آن رسالتی که وزارتخانه بر عهده دارد  در بخش غذایی کشور مسئول و متولی تولید 
و در بخش کشاورزی مسئول تنظیم بازار هستیم، تلاش ما در وهله اول حمایت از تولید است 
و اعتقاد داریم که وقتی تولید باشــد، محصولی باشــد می توانیم دربــاره تنظیم بازار آن هم 
برنامه ریزی کنیم؛ بنابراین سیاســت گذاری ها و قیمــت گذاری ها و برنامه ها عمدتاً در جهت 
حمایت از تولید داخل است.وی افزود: در بخش هایی ما همچنان نیازمند واردات هستیم و در 
حوزه واردات نیز ما شــفافیت بیشــتر خواهیم کرد. همچنین رفع هرگونه انحصار و حداکثر 
صرفه جویی در هزینه های ارزی  جزو برنامه های جدی وزارتخانه است. در زمینه شفاف سازی 
ســامانه هایی طراحی شده که فعالیت می کنند و در تلاش هستیم تا آن ها را تقویت کنیم و با 
شــفاف ســازی از هرگونه انحراف و فساد جلوگیری شــود.وزیر جهاد کشاورزی درباره تامین 
گوشــت قرمز اظهار کرد: متاســفانه به دلیل تنش های ارزی که ســه ســال قبل در نرخ ارز 
ترجیحی اتفاق افتاد و دامداری های کشور ما به ویژه دام سبک که نقش مهمی در تامین نیاز 
داشتند، دچار آسیب شدند و الان حدود ۲۰ درصد گوشت مورد نیاز کشور سالانه وارد می شود 
که از آن ۲۰ درصد، تنها ۷ درصد با ارز  و نرخ ترجیحی وارد می شــود و آن ۱۳ درصد باقی  
مانــده با نرخ توافقی تامین می شــود و تفاوتش این اندازه نیســت، ولــی حتما همین جزو 
سیاســت های ما اســت و ما هر چقدر کــه بتوانیم واردات را کاهش دهیــم و به تولید داخل 
بپردازیم، این به نفع بخش کشاورزی و به نفع تولید کنندگان ماست. اما نکته قابل توجه این 
اســت که تولید گوشت و افزایش تولید آن یک پروســه کوتاه مدتی نیست و یک سال زمان 
می برد و حتی برخی از برنامه ریزی ها شــاید ســه تا چهار ســال نیز زمان ببرد تا به آن هدف 
گذاری و حمایت از تولید داخل ختم شود.وی ادامه داد: در این فاصله به نوعی باید بازار داخلی 
را هم تامین کنیم و گوشــت مورد نیاز مردم هم تامین شــود، در حال حاضر فقط ۷ درصد 
واردات با نرخ ترجیحی اســت یا این میزان از ۲۰ درصــد به ۷ درصد کاهش یافته، دقیقاً در 
جهت حمایت از تولید داخل بوده و سیاســت به ســمت حمایت از تولید داخل کماکان ادامه 
پیدا خواهد کرد که ان شاالله ما بتوانیم در این حوزه هم به زودی به واردات خود را در حوزه 
گوشــت به صفر برسانیم.وزیر جهاد کشــاورزی درباره برنامه اصلی وزارت جهاد کشاورزی در 
زمینه اجرایی برنامه هفتم توســعه اظهار کرد: اقدامات خوب در حــوزه اجرایی برنامه هفتم 
توســعه، نیاز به تامین منابع دارد که در شرایط فعلی اقتصاد کشور این برنامه ها محقق نشدند 
و ایــن موضوع بر عملکرد حوزه تاثیر می گذارد  ولی ما مصمم به اولویت بندی هســتیم که با 
کمترین منابع، بیشــترین افزوده را برای تولیدات بخش کشاورزی داشته باشیم.وی افزود: ما 
مصمم هســتیم که با اســتفاده از بهره وری و توان کارشناسی و تحقیقاتی که در وزارت جهاد 
کشاورزی داریم و با کمک بهره برداران کشاورزی حتی در شرایط کمبود منابع مالی مورد نیاز 
نیــز بتوانیم آن اهداف را به ثمر برســانیم. ما همچنین در نظــر داریم که در دولت چهاردهم 
واردات را در انتهای دولت به صفر برســانیم و در مورد محصولات گرمســیری به ویژه موز که 
حجم زیادی در سال واردات داریم و مقدار قابل توجهی ارز از کشور خارج می شود، بنا داریم 
که در ۴ سال واردات آن را به صفر نزدیکتر کنیم و تا جایی که امکانات بهره وری و فنی به ما 
اجازه می دهد، حتی فراتر از برنامه هفتم نیز پیش خواهیم رفت.نوری ادامه داد: برخی حوزه ها 
از جمله حوزه های آب و خاک و مصرف بهینه آب نیازمند منابع مالی هســتند و به امیدخدا 
اقدامات لازم انجام خواهد شــد. در بحث شناســایی کردن محصولات یک نکته مهم و قابل 

توجهی که وجود دارد این است که بسیاری 
از محصولات کشــاورزی تولیدی در کشور 
ما، از بســیاری از کشــورهای دنیا سالم تر 
هســتند. مقدار واردات سموم  به کشور و 
مقدار محصولاتمان نیز مشخص است وقتی 
این ها را در هم ضرب و تقســیم می کنیم 
متوجه می شــویم که از خیلی کشورها ما 
کمتــر اســتفاده کردیم و محصــولات ما 
سالم تر هستند. در مصرف سموم و کودهای 
کشــاورزی در تولیــدات کشــاورزی باید 
استانداردســازی صورت گیــرد و ملزم به 
شناســه دار کــردن مــزارع و محصولات 
کشــاورزی هستیم که با همکاری بهره برداران انجام خواهد شد.وی با یادآوری وجود ناترازی 
در بخش انرژی اظهار کرد: از آنجا که قطع انرژی در بخش کشاورزی قابل جبران نیست، این 
بخش در آخرین اولویت اعمال برنامه های قطعی قرار گرفته اســت؛ از این رو در ماه های آتی 
که مصرف برق در حوزه کشــاورزی بیشتر می شود، هماهنگی های لازم با وزارت نفت و نیرو 
انجام شــده تا قطعی برق و گاز در بخش کشــاورزی به حداقل برسد.نوری در پاسخ به سوال 
ایســنا درباره تامین کالای اساســی مورد نیاز ماه رمضان و عید که پیش رو است اظهار کرد: 
تامین بازار ماه رمضان صورت گرفته است و با کمک تشکل های تخصصی در حوزه های مختلف 
محصولاتی که در آن ایام مورد نیاز هســتند، ســازمان روســتایی و اتحادیه های تعاونی های 
روستایی هماهنگی های لازم را در سراسر کشور انجام داده اند که انشالله با قیمت های مناسب 
و محصولات مناسب را در ایام عید و در ایام ماه مبارک رمضان در اختیار مردم قرار دهند.وی 
درباره مشــکل اف ای تی گفت:  اف ای تی اف حتما بر تجارت بین المللی ما تاثیر می گذارد 
و حدود ۴۱ اقدام دارد  که حدود ۲۰ اقدام آن در کشــور ما انجام شــده اســت، در دو هفته 
گذشــته جلسات متعددی در دولت در مورد اف ای تی اف برگزار شده و به طور جدی دنبال 
می شود.هیچ برنج فاسدی به ایران وارد نشده استوزیر کشاورزی تصریح کرد: هیچ برنج فاسدی 
به ایران وارد نشــده، بازرگان خارجی برنجی را بــه بازرگانی ایرانی فروخته و در مبدا آن را با 
برنجی آلوده اختلاط کرده و برای این محموله هیچ پولی پرداخت نشده بود. به شرکت ایرانی 
ابلاغ شــده که مشــکل خود را با بازرگان خارجــی حل کند.وی با بیان اینکــه در گندم به 
خودکفایــی رســیده ایم ادامه داد: برنج هم جزو محصولاتی اســت که صــد درصد در دولت 
چهاردهم به خودکفایی خواهیم رسید با این حال در دو سال آینده هنوز به واردات برنج نیاز 
داریم و خرید برنج خارجی را مشروط کردیم به خرید برنج داخلی و این سیاست در مورد چای 
هم اجرا شــده اســت.نوری تصریح کرد: ســه میلیارد دلار کاهش در بودجه ســال آینده در 
تخصیص ارز به واردات کالاهای اساسی صورت گرفته اما این فرصتی است برای تقویت تولید 
داخل و بخشــی از این ارز که از کشور خارج نمی شــود به حمایت از تولیدکنندگان داخل و 
تامین غذای مردم اختصاص می یابد.وزیر جهاد کشاورزی یادآور شد: محدودیت آب و تغییرات 
اقلیمی ســبب شده تا لازم باشد الگوی کشــت را بازنگری کنیم برنامه آن در تکالیف وزارت 
کشــاورزی اســت و طراحی آن انجام شــده و بخش قابل توجهی هم اجرا می شود و وزرات 
کشــاورزی برای اجرای صد در صدی این برنامه نیاز به منابع دارد و فعلا اختیار برای برخورد 
قانونی ندارد و فعلا می تواند با برخورد توصیه ای پیش رود و برای تخصیص مشــوق ها نیاز به 
منابع دارد.نوری با تاکید بر اینکه با محدودیت جدی آب مواجه هســتیم و این موضوع جدی 
اســت گفت: بخش کشــاورزی هم مصرف کننده آب در کشور ماست. هر چه داریم باید برای 
مصرف بهینه آب هزینه کنیم تا از بحران های شــدیدتر در ســال های آینده جلوگیری کنیم، 
بحث خاک را به طور جدی دنبال می کنیم و در فرسایش خاک رتبه نگران کننده داریم، کمتر 
از پنج میلیون هکتار زمین مرغوب داریم. بیشــترین تغییر کاربری این اراضی را تهدید و این 
اراضی امنیت غذایی را تامین می کند و امنیت غذایی مســأله شــوخی بردار نیســت.به صفر 
رســاندن واردات شکر در انتهای دولت وزیر جهاد کشاورزی همچنین یکی از رویکردهای این 
وزارتخانه را اجرای دقیق برنامه هفتم توســعه در حوزه کشــاورزی برشمرد و گفت: بنا 
داریــم در دولت چهاردهم واردات شــکر را در انتهای دولت به صفر برســانیم.این مقام 
عالی وزارت جهاد کشــاورزی درباره نرخ ارز و تغییر قیمت کالاهای اساسی عنوان کرد: 
در حوزه تغییرات قیمت ها طبیعی اســت که اتحادیه و تشــکل های تولیدی آن را دنبال 
می کنند، اما رویکرد نخســت ما برای تولید، حمایت از محصولات داخلی است، هر چند 
غافل از ســفره مردم هم نیستیم. در این راستا تنظیم بازارها به تشکل ها واگذار شد چرا 
که به تشــکل ها انقدر باور داریم که بار اصلی در این بخش بر دوش نمایندگان تشکل ها 
اســت و همواره آماده ایم تمام امور به تشکل ها واگذار شود.وزیر جهاد کشاورزی درباره 
عزل و نصب هایی که در وزارتخانه اتفاق می افتد، آیا تحت فشــار انجام می شــود، اظهار 
کرد: در مورد عزل و نصب ها اهل مشــورت هســتم و از افراد صاحب تجربه در کارگروه 
مشــورت می گیرم و همواره فشاری بر ما نبوده و ســلیقه مدیریتی بنده این گونه نیست 
و تمامی عزل و نصب ها بر مبنای شایســتگی در نظر گرفته شده است.نوری قزلجه ادامه 
داد: در برخی موارد خود مدیران درخواســت دادند که از ســمت خود کنار روند چراکه 
ســال های مداوم کار کردن سخت اســت که بر این اساس جایگزینی که صورت می گیرد 
بــه هیچ عنــوان بر مبنای حــوزه جغرافیایــی، مذهب و جنســیت نبــوده و مبنای ما 

است. شایستگی 

ایسنا/مازندران مدیرعامل شرکت  مدیریت  تولید برق  نکا، گفت: تولید انرژی خالص نیروگاه شهید سلیمی نکا در ۹ ماه گذشته در مقایسه با 
مدت مشابه سال قبل علی رغم محدودیت در تخصیص سوخت گاز و گازوئیل، حدود ۱۰ درصد افزایش یافت.نوراله ادبی فیروزجائی چهارشنبه 
۵ دی ماه در گفت وگو با رســانه ها با اعلام این خبر افزود: در این ۹ ماه حدود ۷ میلیارد و ۴۴۵ میلیون و ۷۷۶ هزار   کیلو وات  ســاعت انرژی 
خالص در واحدهای بخار و بلوک ســیکل  ترکیبی تولید و به شــبکه سراسری برق کشور تزریق شد.وی با بیان اینکه از ابتدای سال جاری تا 
پایان پاییز از ۷۳ درصد انرژی تولیدی در واحدهای بخار و حدود ۲۷ درصد در بلوک سیکل  ترکیبی به دست آمد، تصریح کرد: در این مدت حدود ۸۴ درصد انرژی تعهدی سالانه نیروگاه 
طبق برنامه محقق شــد.مدیرعامل شــرکت  مدیریت  تولید برق  نکا با اشاره به افزایش ۸.۶ درصدی آمادگی تولید انرژی نیروگاه در این مدت نسبت به سال گذشته، گفت: در ماه آذر نیز 
حدود ۶۵۹ میلیون و ۵۲۳ هزارکیلووات ساعت انرژی خالص در واحدهای نیروگاه تولید شد که در مقایسه با مدت مشابه سال قبل ۱۴.۷ درصد رشد داشته است.ادبی در ادامه با تأکید 
بر ضرورت ترویج و نهادینه  سازی فرهنگ مدیریت مصرف انرژی اعم از گاز و برق در تمامی فصول سال، یادآور شد: برق کالای ارزشمندی است که با سختی فراوان و صرف هزینه  های 
بسیار زیاد تولید می شود، اما با توجه به آغاز سرمای زودرس و علی رغم محدودیت تخصیص سوخت در پاییز امسال به نیروگاه ها و نیز شدت مصرف بالای انرژی که از چالش های مهم 
کشور ماست، انتظار می رود هموطنان با پیوستن به پویش ملی »دو درجه کمتر« و در راستای حفظ سرمایه  های ملی با مصرف بهینه انرژی کمک کنند تا همه هموطنان از نعمت سوخت 

گاز و به تبع آن برق پایدار برخوردار شوند.

بازار آســیا در بحبوحه تعطیلات با کاهش مواجه شد.به گزارش ایسنا، 
بازارهای آسیا-اقیانوســیه نزول کردنــد و معاملات به دلیل تعطیلات 
انجام نشــد.با نزدیک شــدن به ســال جدید میلادی، سرمایه گذاران 
همچنان مراقب نشــانه هایی از به اصطلاح رالی بابانوئل و جهش بازار 
در اواخر ســال هســتند که اغلب در دوره تعطیلات دیده می شــود.

شــاخص نیکی ۲۲۵ ژاپن در ساعت ۳ و ۳۰ دقیقه صبح به وقت اروپا 
۰.۱۲ درصد ســقوط کرد و دلار در برابر ین ۰.۰۶ درصد کاهش یافت 
و در همــان زمان بــه ۱۵۷.۰۸۳۰ ین رسید.ســهام چین، کامپوزیت 
شانگهای در ســاعت  ۳ و ۳۱ دقیقه بامداد به وقت اروپا ثابت معامله 
شــد و شــنژن کامپوزیت یک دقیقه بعد ۰.۳۴ درصــد کاهش یافت.

مارکت نوشــت، بازارهای اســترالیا، کره جنوبی و هنگ کنگ تعطیل 
هستند.

مدیرعامل شرکت  مدیریت  تولید برق  نکا خبرداد

ریزش بازار آسیاافزایش ۱۰ درصدی تولید انرژی در نیروگاه نکا

وزیر جهاد کشاورزی اعلام کرد

تامین ۲۰ درصدی گوشت قرمز مورد نیاز کشور از طریق واردات
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یک شــرکت دانش بنیان ایرانی موفق به ســاخت دستگاه »نانواســپکتروفتومتر« به عنوان 
کوچکترین دســتگاه طیف سنج موجود در جهان شــده است که در آزمایشگاه های شیمی و 
صنایع مختلف کاربــرد دارد.به گزارش خبرگزاری مهر به نقــل از معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، فریدون حســن پور، مدیرعامل شــرکت دانش بنیان 
مهندســی الکترون پیشرو تحقیق با بیان این که محصولات این شرکت دانش بنیان در حوزه 
طیف سنجی در چند دوره به عنوان طرح برگزیده در نمایشگاه »ایران ساخت« شناخته شده 
اظهار داشت: این شرکت جزو نخستین شرکت هایی است که در حوزه طیف سنجی شروع به 
فعالیت کرده و دستاوردهای زیادی نیز در این حوزه داشته ایم؛ نتیجه کار در مرحله اول این 
بود که به کوچکترین دســتگاه اسپکتروفتومتر دنیا دست پیدا کردیم که عنوان این دستگاه 
"نانواســپکتروفتومتر" است که در محدوده ۳۹۰ تا ۸۵۰ نانومتر با دقت ۱ نانومتر عرضه شده 
است.وی خاطرنشان کرد: دستگاه نانواسپکتروفتومتر با ابعاد ۱۰ در ۶ در ۴ سانتیمتر مکعب 
- نزدیک به یک ســوم نمونه های مشابه خارجی - کوچکترین دستگاه طیف سنج موجود در 
جهان اســت که با تکیه بر علم و توانایی متخصصان داخلی طراحی و ساخته شده است. این 
دســتگاه علی رغم سایز کوچک، دارای قابلیت های منحصربه فردی است.حسن پور با اشاره به 
قابلیت ها و ویژگی های متمایز و اصلی این دستگاه تصریح کرد: به کارگیری فناوری لامپ سرد 
جهت عدم تولید گرما در دستگاه، برخورداری از محدوده طول موج وسیع، ارسال اطلاعات از 
طریق کابل USB، قابلیت ارتباط فیبر نوری، امکان شارژ بی سیم، شارژ سریع از طریق کابل
USB، ســه ساعت استفاده فقط با یک بار شارژ دستگاه، مصرف انرژی بسیار پایین، نرم افزار 
کاملًا پیشرفته، نمایش دمای داخل دستگاه، ثبت مدت کارکرد دستگاه در سخت افزار، ثبت 
مدت روشــن بودن منبع نور، دارای سیستم خودکار عیب یاب سخت افزاری و دارای شماره 
سریال یکتا در داخل سخت افزار UID از ویژگی های این طیف سنج است.است.وی ادامه داد: 
قابلیت های این دســتگاه در مقایسه با نمونه های مشــابه خارجی، انتقال اطلاعات به صورت 
وایرلس اســت دوم به صورت وایرلس قابلیت شــارژ را دارد و در مرحله سوم یک اپلیکیشن 
موبایل برای آن توســعه داده شده است تا علاوه بر لپتاپ و سیستم، برای کاربردهای متنوع، 
سفارشی سازی کنیم.حســن پور درباره طیف سنج ساخت این شرکت گفت: طیف سنجی در 
صنایع مختلفی کاربرد دارد که از جمله آنها آزمایشــگاه های شیمی، صنایع دارویی،  صنایع 
غذایی، صنایع کشاورزی و نفت و گاز برای تحلیل رفتار محلول ها استفاده می شود به عنوان 
مثال فرض کنید زعفران درجه یکی دارید که این زعفران درجه یک در سه طول موج پیک 
می دهد به این معنا که زعفران اگر درجه یک باشــد در ناحیه مربوط به رنگ،  طعم و بو، سه 
پیک را می دهد. اگر شــما زعفران را از بازار بخرید و از کیفیت آن اطلاعی نداشــته باشید، با 
نتایج رفرنس مقایســه کرده و نتایج را تحلیل می کنیم به عنوان مثال ممکن است رنگ آن 
را قدیمی تشــخیص دهیم و اینکه زعفران مربوط به چند ســال گذشته است؛ بدین ترتیب 
زعفران های تقلبی با این روش شناسایی می شوند.مدیرعامل این شرکت دانش بنیان تصریح 
کرد: کاربرد این طیف سنج همچنین در صنایع رنگ، صنایع دارویی و صنایع غذایی، کیفیت 
اسانس مواد غذایی و نوشیدنی ها و ... است.حسن پور با بیان این که نمونه های مشابه خارجی 
با وجود ابعاد بزرگتر قابلیت انتقال اطلاعات به صورت وایرلس و حتی شــارژ وایرلس را ندارد 

گفت: این طیف سنج در کانادا نیز ثبت اختراع شده است.

مصرفــی  نمایشــگاه  در  گجتــی 
محصولات الکترونیک ۲۰۲۴ معرفی 
شــده که مــی تواند همزمــان چند 
نشانگر ســلامتی بدن از جمله دما و 
ضربان قلب را بســنجد و در صورت 
نشــانه خطر به کاربر هشــدار دهد.
به گــزارش خبرگــزاری مهر به نقل 
 Withings از دیجیتال ترندز، شــرکت

برای ســاخت دستگاه های هوشمندی مشهور است که به افراد کمک می کند با رصد وزن، 
فشــار خون و نشانگرهای زیســتی دیگر، سبک زندگی ســالمی را نگهدارند.این شرکت در 
نمایشــگاه محصولات مصرفی ۲۰۲۴ میلادی یک ابزار سنجش چند ویژگی)multiscope( را 
معرفی کرد که می تواند همزمان چند نشانگر حیاتی را بسنجد. گجت مذکور که BeamO نام 
دارد و به اندازه کف دســت است، الکتروکاردیوگرام)ECG(، اکسیمتر، گوشی پزشکی)ضربان 
سنج( و حرارت سنج را ترکیب کرده تا کاربر بتواند سلامت قلب و ریه را در کنار حرارت بدن 
خود رصد کند.اریک کاریل بنیانگذار و رییس شرکت در بیانیه رسمی این محصول می گوید: 
 BeamO .زمانی حرارت بدن تنها نشــانگر سلامتی بود که به طور دائم در خانه رصد می شد
شــیوه رصد سلامت بدن را دگرگون کرده و نشانگرهای بدن را که هنگام مراجعه به پزشک 
بررســی می شدند در خانه بررســی می کند. این داده های حساس چشم اندازی حیاتی از 

سلامت کلی فرد یا نشانه های هشدار را فراهم می کند.

ساخت کوچکترین دستگاه طیف سنج 
جهان توسط فناوران ایرانی

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تندیس سهراب شاهنامه سوار بر اسب!!

معرفی فیس لیفت سیتروئن C3 با ظاهر جدید و راحتی بیشتر

سیتروئن نسخهٔ فیس لیفت شدهٔ هاچ بک پرفروش C۳ خود را معرفی کرده است تا بهتر بتواند با خودروهایی مثل فولکس واگن 
پولو، فورد فی یســتا و تویوتا یاریس رقابت کند. فیس لیفت C۳ از دماغهٔ اصلاح شــده ای برخوردار اســت که با ویژگی هایی مثل 
چراغ های LED جدید و کروم کاری بیشتر، از کانسپت CXperience الهام گرفته است. علاوه بر این، محافظ های پلاستیکی پایین 
درها موسوم به ایربامپ نیز از نو طراحی شده اند. برای C۳ فیس لیفت همچنین طیفی از رینگ های جدید تا ۱۷ اینچی هم ارائه 
شده است. در C۳ مدل ۲۰۲۰ امکان سفارشی سازی گسترده تری هم فراهم شده و مجموع ترکیب های آن از ۳۶ به ۹۷ افزایش 
یافته است. این ویژگی ها شامل رنگ های جدید، ترکیب های دورنگی جدید، تریم های رنگی جدید و پکیج های گرافیکی جدید 
می شــود؛ بنابراین حالا خریداران می توانند از بین چهار رنگ مختلف برای ســقف، هفت رنگ مختلف برای بدنه و سه گرافیک 

گوناگون برای سقف، ترکیب موردنظر خود را انتخاب کنند.

مورینیو هیچ وقت درس نمی گیرد
ســال جدید با یک حادثه تکراری برای مورینیو شــروع شد؛ اعتراض به داوری و اخراج!به گزارش ایسنا، اوضاع برای رم در دیدار 
خانگی برابر آتالانتا خوب پیش نرفت و دروازه شــان خیلی زود باز شــد. تلاش های شاگردان ژوزه مورینیو در نیمه  اول با پنالتی 
دیبالا به تساوی انجامید و در نیمه دوم توپی از خط دروازه ها عبور نکرد. مورینیو در آخرین ثانیه های بازی با کارت قرمز داور از 
نیمکت اخراج شد.سرمربی پرتغالی جالوروسی واکنش خشمگینانه ای به تصمیم داوری نشان داد و در اولین بازی تیمش در سال 
۲۰۲۴ از زمین اخراج شــد. مورینیو و بازیکنانش پس از تســاوی در این دیدار از صحبت با رسانه ها خودداری کردند. این اولین 
بار نیســت که مورینیو در این فصل کارت قرمز دریافت می کند. او اکتبر گذشته هم به دلیل تمسخر نیمکت مونتزا کارت قرمز 

مستقیم را از داور بازی دریافت کرد.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب سیدارتها 
کتاب تاثیرگذار ســیدارتها یک رمــان معنوی از هرمان 
هســه، نویسنده آلمانی اســت که بعدها تابعیت کشور 
سوییس را گرفت. سیدارتها کتابی در ستایش بودا است. 
کسی که راه خویش را بدون هیچ سستی تا به آخر دنبال 
کرد. رمان ســیدارتها به طور کلی یک سفر است. سفر 
عرفانی سیدارتها برای سیدن به معنویت، برای رسیدن 
به کمال و برای رســیدن به روشن نگری. مترجم کتاب 
– ســروش حبیبی – که ترجمه ای بسیار عالی از کتاب 
به مخاطب ارائه کرده اســت، در مقدمه خود به زیبایی 
درباره کتاب می نویســد: سیدارتها فرزند عالمِ و پیشوای 
روحانی مذهب برهمایی، برهمن فرزانه است و از کودکی 
راه پدر را دنبال کرده و در حال آموختن تعلیمات مذهبی 
اســت. در کنار دوستش گویندا، در حال رشد هستند و 
از ســختی های زندگی چیزی نمی دانند. در ناز و نعمت 
بزرگ شده اند و هرچه بخواهند می توانند داشته باشند. 
همه ســیدارتها را ســتایش می کردند و او را دوست داشتند و عقده داشتند او در آینده یکی از بزرگان 
برهمایی خواهد بود. اما در این میان مشــکلی بود. خود سیدارتها از درون راضی نبود و احساس خوبی 
نداشــت: سیدارتها به احساس خوب نمی رسید و فکر می کرد این شادی ها و زیبایی های اطرافش ابدی 
نیســت. احســاس می کرد همه این موارد از بین خواهد رفت و او به آرامش نخواهد رسید. فکر می کرد 
ســیراب نخواهد شد و به حکمت نخواهد رســید. بنابراین تصمیم گرفت راه تازه ای پیش بگیرد و نزد 
شمنان )مرتاض ها( رود. تصمیم گرفت دریابد که شمنان چه چیز برای آموزش دارند و خواست از دید 
آن ها نیز به دنیا نگاه کند. در این راه، دوست ستایشگرش، گویندا نیز او را همراهی کرد. رفتن سیدارتها 
و گویندا به نزد شمنان تازه ابتدای کتاب و شروع سفر معنوی پر پیچ و خم آن هاست. آموزش هایی که 
شمنان به آن دو دادند قطره ای بود از دریای معرفت و حکمت. در ادامه کتاب، این دو جویای خردمندی 

نزد گوتاما می روند و…

سوفیا کوپولا
فیلم باربی گرتا گرویگ اولین برنده گلدن گلوب 
در شاخه جدید دستاورد گیشه شد. این فیلم با 
بودجه حدود ۱۵۰ میلیون دلاری تولید شده و 
بیش از ۱.۴ میلیارد دلار در سراسر دنیا فروخته 
اســت. گرویگ بــا این فیلم بــه پرفروش ترین 

کارگردان زن تاریخ بدل شد.
»جنیفر لارنس« یکی از مضحک ترین لحظات 
گلدن گلوب هشتاد و یکم را رقم زد. این بازیگر 
برنده اسکار در زمان معرفی نامزدها رو به دوربین 

کرد و گفت: »اگر برنده نشدم، می روم!«
»پل جیاماتی« که اولین جایزه مهم زندگی اش 
را گرفت، روی صحنه جایزه اش را به مدرســان 

دانشگاه تقدیم کرد.
هایائو میازاکی در ۸۲ سالگی با انیمه پسر و مرغ 
ماهی خوار برنده اولین گلدن گلوب خود شد. او 
از جمله غایبان مراســم بود.پسر و مرغ ماهی خوار اولین گلدن گلوب میازاکی، اولین گلدن گلوب 
استودیوی جیبوری، اولین گلدن گلوب استودیوی پخش کننده جی کیدز و اولین گلدن گلوب یک 

فیلم انیمیشن غیرانگلیسی است.
کریستوفر نولان در بخش بهترین کارگردانی و مورفی در بخش بهترین بازیگر مرد فیلم های درام 
با »اوپنهایمر« برنده جایزه شد. پرفروش ترین فیلم تاریخ در ژانر بیوگرافی در این شب مجموعاً ۵ 

گلدن گلوب را دریافت کرد.
تیتر یکجایزه گلدن گلوبداغ

فرهنگ

محصول یک واحد فناور در پارک علم و فناوری ســمنان 
با عنوان دســتگاه میز ورزشی پرتاب توپ همراه با انجام 
محاسبات ریاضی ثبت اختراع شد.به گزارش خبرگزاری 
مهر به نقل از وزارت علوم، دســتگاه میز ورزشــی پرتاب 
توپ همراه با انجام محاســبات ریاضی توسط واحد فناور 
هوش بال ایده پردازان واحد مستقر در پارک علم و فناوری 
دانشگاه سمنان در دی ماه ۱۴۰۲ ثبت اختراع شد.امین 
جانقربانی مدیر مرکز رشــد پارک علم و فناوری دانشگاه 
سمنان، ضمن تبریک به این واحد فناور گفت: واحد فناور 
هوش بال ایده پردازان، بــه مدیریت محمد یزدانی نیکو 
در پارک علم و فناوری دانشــگاه سمنان مستقر هستند.

محمد یزدانی نیکو مدیر واحد فناور هوش بال ایده پردازان 
مزایای طرح میز ورزشــی پرتاب توپ همراه با محاسبات 
ریاضی را علاوه بر ایجاد ســرگرمی برای همه گروه ســنی از نوجوان تا کهنســال افزایش دقت و تمرکز و 
ســرعت، ایجاد اعتماد بنفس، افزایش تحرک، کسب هیجان، تقویت نیمکره راست و چپ، و کنترل سطح 
انرژی بدن برشمرد و گفت: این دستگاه حتی برای افراد معلول و بیماران مبتلا به آلزایمر و ms نیز کارایی 
دارد و قابلیت های منحصر بفرد این دســتگاه آموزشی ورزشی باعث می شود که در حوزه درمان و آموزش 

بتواند بکار گرفته شود.
وی ادامه داد: کاهش فعالیت های روزمره افراد جامعه و افزایش استرس باعث مشکلات و بیماری های فراوانی 
شده که چنانچه این دستگاه مورد حمایت مسئولان ورزشی کشور قرار بگیرد می تواند در عرصه های ورزشی 
بسیار مفید و حتی اشتغالزا نیز باشد. جانقربانی درخصوص اهمیت ثبت اختراع گفت: ثبت اختراع موجب 
ایجاد حمایت از مخترع و اختراع می شود و مخترع حق انحصاری نسبت به ساخت، صادرات، واردات، فروش 
و اســتفاده از فرآورده را بدســت می آورد؛ از همین رو به همه فناوران و نوآوران توصیه می شود برای ثبت 
اختراع ایده های خود اقدام کنند و از حقوق مالکیت فکری مربوط به ثبت اختراع بهره مند شوند.گفتنی است 
پارک علم و فناوری دانشگاه سمنان حمایت های مالی خود برای هر ثبت اختراع را تا سقف ۵۰% هزینه های 

ثبت، کارگزار و برای مشاوره ثبت تا سقف ۳۰ میلیون ریال را نیز پرداخت خواهد کرد.

توسط یک واحد فناور صورت گرفت؛

ساخت میز ورزشی پرتاب توپ با انجام محاسبات 
ریاضی

معرفی در نمایشگاه CES؛

چکاپ روتین سلامتی تنها با یک گجت 
در منزل
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مدافع فرانسوی به خاطر آسیب دیدگی های پیاپی قصد خداحافظی از فوتبال را دارد.به گزارش ایسنا، رافائل واران پس از جدایی  از رئال مادرید روزهای خوبی 
را تجربه نکرد. این مدافع فرانسوی در منچستریونایتد نتوانست انتظارها را برآورده کند و آسیب دیدگی های پیاپی باعث شد هفته ها دور از میادین باشد. واران 
در تابستان تصمیم گرفت از منچستریونایتد جدا و راهی رقابت های سری A شود تا پیراهن تیم کومو را بپوشد و شاگرد سسک فابرگاس شود. فابریتزیو 
رومانو، خبرنگار سرشناس ایتالیایی، از احتمال جدی خداحافظی رافائل واران از فوتبال خبر داد. او در پستی اینستاگرامی نوشت: آسیب دیدگی های پیاپی 
باعث شده اند واران به دنبال فسخ قراردادش با تیم کومو باشد. او به طور جدی به خداحافظی از فوتبال فکر می کند. این مدافع فرانسوی در تابستان از لیگ 
عربستان پیشنهادهای بسیار خوبی داشت اما تصمیم گرفت راهی فوتبال ایتالیا شود. او در حالی قصد خداحافظی زودهنگام از میادین را دارد که تنها ۳۱ 
سال دارد. این بازیکن فرانسوی در اولین بازی اش برای کومو مقابل سامپدوریا در جام حذفی ایتالیا از ناحیه زانو آسیب جدی دید و از لیست تیمش برای 

فصل جاری سری آ خارج شد. حالا واران به فسخ قراردادش با این باشگاه و ترک فوتبال فکر می کند.

واران در اندیشه بازنشستگی زودهنگام

ورزشی

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی، صبح ایران
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در نامه ای به شورای پول و اعتبار 
پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه مســکن به یک میلیارد تومان و وام 
خرید مســکن نیز به ۳ میلیارد تومان افزایش یابد.سید سلمان سید 
افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرین وضعیت وام خرید 
و ودیعه مســکن نخبگان اظهار کرد: در حال حاضر وام خرید مسکن 
نخبگان یک میلیارد تومان و وام ودیعه مســکن ۳۰۰ میلیون تومان 
است اما با توجه به اینکه در شرایط حال حاضر کسی نمی تواند با یک 
میلیارد تومان خانه بخرد، در نامه ای به شورای پول و اعتبار پیشنهاد 
دادم مبلغ وام ودیعه مسکن به یک میلیارد تومان و وام خرید مسکن 
نیز به ۳ میلیارد تومــان افزایش یابد.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
اشــاره به اینکه سال گذشته در هیأت امنای بنیاد ملی نخبگان تهیه 
۱۰۰۰ واحد مسکونی برای نخبگان مصوب شد، افزود: تأمین اعتبار 
این طرح به سازمان برنامه موکول شده اما این سازمان متأسفانه علی 
رغم پیگیری هایی که انجام شــده، هنوز هیچ اعتباری را به این کار 
اختصاص نداده اســت.بیمه تکمیلی نخبگان در راه اســت قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان از طــرح جدید بنیاد برای بیمه تکمیلی نخبگان 
هزار نفر از نخبگان خبر داد و گفت: یکی از برنامه هایی که در دستور 
کار بنیاد ملی نخبگان قرار دارد بحث بیمه تکمیلی این عزیزان است 
که پیشنهاد دادم بالاترین تعهدات بیمه ای برای نخبگان در نظر گرفته 
شــود که برای هر فرد تقریباً در ماه یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 

و در سال برای هزار نفر، ۱۲ هزار میلیارد تومان باید پرداخت کنیم.
بیمه هزار نخبه با بالاترین تعهدات بیمه ای قطعی شد وی ادامه داد: 
البته به من گفته شد تعهدات بیمه ای کم شود تا افراد بیشتری تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرند که بنده پاسخ دادم یا کسی را بیمه نمی کنیم 
یا اگر این کار را انجام می دهیم، باید بهترین شــرایط را فراهم کنیم. 
در حــال حاضر بیمه تکمیلی برای هزار نفر از نخبگان قطعی شــده 
ولی اجرای چنین طرح هایی به تأمین اعتبار گره خورده است. بودجه 
۱۴۰۲ بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق شــده است!ســید افقهی با بیان 
اینکه بودجه بنیاد در سال ۱۴۰۲ تاکنون تنها ۲۵ درصد محقق شده 
و این موضوع باعث شــده که در برنامه ها و حمایت هایمان با مشکل 
مواجه شــویم، تصریح کرد: ما تحت فشار هستیم و از دوستان بارها 
هم پیگیری کردیم.وی ادامه داد: با توجه به اینکه رئیس بنیاد، معاون 
علمی رئیس جمهور است، متأسفانه این درکِ اشتباه وجود دارد که 
ســازمان برنامه وقتی بودجه ای را برای معاونت لحاظ می کند، عنوان 
می کند که بودجه بنیاد هم در دل آن قرار گرفته در حالی که رئیس 
بنیاد با حفظ سمت، معاون علمی رئیس جمهور است.اولویت سازمان 
برنامه و بودجه نخبگان نیست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: 
بارها این را گفته ایم که دولتی که می خواهد چند میلیون مســکن 
بســازد برای هزار مسکن نخبگان نباید دچار مشکل باشد و البته هم 
نیســت، ولی مساله این اســت که اولویت عزیزان در سازمان برنامه 
و بودجه نخبگان نیســت. وقتی بودجه بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق 
شــده و از طرفی طرح مسکن نخبگان محقق نشده و طرح جذب در 
دستگاه های اجرایی به دلیل عدم تأمین اعتبار در برخی جاها مشکل 
اعتبار دارد، برداشت ما این است که نخبگان در اولویت قرار ندارند و 
طرح های مربوط به آنها اجرایی نمی شود. شعار نخبه پروری می دهیم 
امــا در عمل هیــچ کاری انجام نمی دهیم وی افــزود: مرتباً از نخبه 
پــروری، نخبه گزینی و نخبه گماری صحبت می کنیم اما هیچ اتفاق 
خاصی در عمل برای آنها رقم نمی خورد. در حال حاضر برای پیشبرد 
برنامه های جاری بنیاد با اعتبارات موجود، با مشکل مواجه هستیم و 
وضعیت نامطلوبی داریم. در صورتی که نسبت فایده به هزینه در حوزه 
نخبگان به شدت بالا اســت ولی ما این را در نظر نمی گیریم و بنده 

معتقدم متأسفانه تقسیم درست بودجه اتفاق نمیفتد.

پیشنهاد افزایش وام 
خرید مسکن نخبگان به 

۳ میلیارد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو ۹X8 ساخته خواهد شد؟
یکی از خبرســازترین خودروهای چند سال اخیر مســابقات لمان را می توان پژو ۹X۸ دانست. از همان زمان معرفی این خودرو 
شایعاتی درباره احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است.زمانی که قوانین 
جدید مسابقات لمان برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در 
پیســت به وجود آمد. همین امر باعث ایجاد شــایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو ۹X۸ شد اما چنین چیزی رخ 
نداد. البته به طور خلاصه باید گفت طبق قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند 

به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید ۹X۸ با پلاک شخصی وجود داشته باشد.

گریزمان و کاسیمیرو در راه پیوستن به رونالدو؟
دو بازیکن بزرگ فوتبال اروپا با النصر به توافق دست پیدا کردند و راهی این تیم عربستانی خواهند شد.به گزارش ایسنا، علی الحربی، 
خبرنگار عربستانی اعلام کرد باشگاه النصر با آنتوان گریزمان، بهترین گلزنان تاریخ باشگاه اتلتیکومادرید، و کاسیمیرو، هافبک برزیلی 
منچستریونایتد، به توافق دست پیدا کرده است و این دو بازیکن در تابستان پیش رو پیراهن النصر را بر تن خواهند کرد.این خبرنگار 
عربستانی مدعی شد که هم گریزمان و هم کاسیمیرو موافقت خود را برای حضور در النصر اعلام کرده اند و توافقات نهایی صورت گرفته 
است.النصر در فصل جاری با درخشش کریستیانو رونالدو عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داده است و هم در رقابت های لیگ عربستان 

و هم در لیگ قهرمانان آسیا از مدعیان اصلی قهرمانی است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ظلمات سپید
کتاب ظلمات سپید روایت سفرهای اکتشافی و ماجراجویی های 
باورنکردنــی هنــری ورزلــی )henry worsley( در قطب جنوب 
)جنوبگان( به روایت دیوید گرن اســت. روایت مبارزه و تلاشــی 
جسمی و روحی که گاه فراتر از توان بشر است. وسعت بی پایانی 
را تصور کنید که در آن نور خیره کننده ی منعکس شده از سطح 
برف چشــمانتان را می زند. با هربار تنفس ســوز سرمای منفی 
هشــتاد درجه را به شــش ها وارد می کنید و پیشروی با وجود 
بادی که هرلحظه شــما را به عقب می راند ســخت و ســخت تر 
می شــود. وزن ســورتمه و وســایلی که به همراه دارید چیزی 
حدود ۱۵۰ کیلوگرم است و آن ها را با یک  طناب به دور کمرتان 
بسته اید. کمی که پیش می روید تنها چشم انداز پیش رو چوب های 
اسکی تان است و  حالا باید شروع کنید به بالا رفتن از یک شیب 
بسیار تند ولی انگشتان دست و پایتان را حس نمی کنید. خسته 
و ناامیدید ولی ذهنتان به شــما نهیب می زند کمی دیگر پیش بروید چون برای رســیدن به قطب جنوب باید روزانه 
حدود ۱۳ کیلومتر در برف و بوران پیشــروی کنید. این بخشــی از شرح مصایب سفرهای جذاب و اعجاب انگیز هنری 
ورزلی، اکتشاف گر بزرگ قطب جنوب در کتاب ظلمات سپید بود. هنری که سابقه ی حضور در ارتش و تمرینات سخت 
و طاقت فرســا را داشت، تصمیم گرفت تا به تبعیت از اسطوره ی مجسم خود، ارنست شکلتون سفر اکتشافی بزرگی را 
ترتیب دهد. ارنست شکلتون که هنوز هم از او به عنوان مدیری مدبر یاد می کنند و در حوزه های مدیریت و برنامه ریزی 
الگوی بســیار موفقی است، در سال ۱۹۰۸ برنامه ی اکتشاف نمرود را برنامه ریزی کرد و به همراه گروهش عازم قطب 
جنوب شد. او  در حالی که تنها ۱۷۰ کیلومتر با مقصد فاصله داشت به دلیل کمبود منابع غذایی و در خطر بودن جان 
افراد گروهش تصمیمی جســورانه گرفت و از راه آمده بازگشت. این شرح تلاش ناکام شکلتون و تصمیم شجاعانه اش، 
هنری جوان را که هنوز در مدرســه تحصیل می کرد و از طریق کتاب خاطرات سفر اکتشافی شکلتون با او آشنا شده 

بود، سخت تحت تاثیر قرار داد.

آدام سندلر
آدام ســندلر یکی از پردرآمدترین بازیگران هالیوود 
است. او کارنامه ی ســینمایی پرباری دارد، با اینکه 
بیشتر اوقات نقش یک مرد نسبتاً دیوانه اما مهربان 
را بازی کرده اســت. برخی شــاید فیلــم های او را 
کمدی هایی احمقانه بدانند، اما تماشاگران کماکان 
او را دوســت دارند. آدام در بروکلین، نیویورک در ۹ 
ســپتامبر سال ۱۹۶۶ زاده شــد، مادرش یک معلم 
مدرســه مهد کودک، و پدر او استنلی سندلر، یک 
مهندس برق بود، خانواده وی یهودی هســتند و از 
مهاجران یهودی روســی تبارند. او پس از نقل مکان 
در سن ۶ سالگی در منچســتر، نیوهمپشایر بزرگ 
شد، وی در دبیرستان مرکزی منچستر تحصیل کرد. 
سندلر از دانشگاه نیویورک، مدرسه هنر تیش در سال 
۱۹۸۸ فارغ التحصیل شد. سندلر پس از حضور موفق 
در یک برنامه زنده تلویزیونی به نام saturday night live در چندین فیلم هالیوودی حضوری موفق داشــت 
به طوری که مجموع این فیلم ها فروشــی در حدود ۲ میلیارد دلار آمریکا داشــت.]۲برخی از آثار معروف 
سندلر عبارتند از:آقای دیدز )۲۰۰۲(، پنجاه قرار اول )۲۰۰۴(، کلیک )۲۰۰۶( و تو حریف زوهان نمی شی 
)۲۰۰۸(، قصه های وقت خواب )۲۰۰۸(؛ و هچنین فیلم پیکســل ها، پینه دوز، مخلوط اشاره کرد. کمدین، 
خواننده، فیلم نامه نویس و تهیه کننده آمریکایی است. او از سال ۱۹۹۰ تا ۱۹۹۵، قبل از بازی در فیلم های 
هالیوودی، یکی از بازیگران سریال Saturday Night Live بود که مجموعاً بیش از ۴ میلیارد دلار در گیشه به 
دست آورد. او در سال ۲۰۲۲ دارایی خالص تخمینی ۴۸۰ میلیون دلاری داشت و قراردادی برای سه فیلم 

دیگر با نتفلیکس به ارزش بیش از ۳۵۰ میلیون دلار امضا کرد.]۱[

فرهنگ

نماینــدگان مجلس از محل منابع حاصل از عوارض صادراتی 
کلیــه مواد و محصولات معدنی، اعتبــارات لازم برای اجرای 
قانون جهش تولید دانش بنیان را پیش بینی کردند. به گزارش 
خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
نوبت صبح امروز )سه شــنبه ســوم بهمن مــاه( و در جریان 
رســیدگی به گزارش کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ در بخــش درآمدی، با بندهای الحاقی ۲ و ۳ تبصره ۶ 
این لایحه موافقت کردند. بند الحاقی ۲- وزارت امور اقتصاد و 
دارایی مکلف است نسبت به واریز کلیه منابع حاصل از عوارض 
صادراتی کلیه مواد و محصولات معدنی صنایع معدنی، فلزی و 
غیر فلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت خام 
و نیمه خام به ردیف درآمدی شــماره ۱۱۰۵۲۰ مالیات موضوع بند )ز( تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل 
کشــور به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۵۱۸ و حقوق ورودی ماشین آلات، تجهیزات و قطعات تولیدی، صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۴۱۸ جدول شماره پنج این قانون اقدام نماید.میزان قطعی 
عوارض صادراتی و فهرست کالاهای مشمول ظرف ۲ ماه پس از ابلاغ این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
کلیه منابع حاصله جهت اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان به معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری اختصاص می یابد به نحوی که معادل ۵۰ درصد از آن صرف افزایش صندوق نوآوری و شکوفایی 
شــود تا زمان تصویب فهرست کالاهای مشمول این بند، فهرست تصویب نامه هیأت وزیران، موضوع بند )ص( 
تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ مبنای اجرای این بند می باشد.سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است تخصیص 
ردیف هزینه ای بند را هر ماه به صورت یک دوازدهم صادر نماید. دبیرخانه شورای راهبردی فناوری ها و تولیدات 

دانش بنیان موظف است گزارش عملکرد این بند را هر ۶ ماه یک بار در اختیار مجلس قرار دهد. 

منابع مالی برای اجرای »قانون جهش تولید 
دانش بنیان« تعیین شد

    سال بیستم    شماره  5500

پنج شنبه 6 دی 1403  24 جمادی الثانی 1445  26 دسامبر 2024

    سال بیستم    شماره  5576
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خیز بایرن برای شکار ستاره مورد نظر بارسلونا
بایرن مونیخ به جذب نیکو ویلیامز علاقه مند است. او تابستان گذشته تا آستانه پیوستن به بارسلونا پیش رفته بود.به گزارش ایسنا، نیکو ویلیامز یکی از استعدادهای جدید فوتبال 
اسپانیاست که در رقابت های یورو ۲۰۲۳ عملکرد درخشانی از خود نشان داد و به همراه لامینه یامال نقش بسزایی در قهرمانی لاروخا در این رقابت بزرگ داشت. ویلیامز در 
تابستان تا آستانه پیوستن به بارسلونا پیش رفت و به همه نشان داد که بازی برای آبی اناری ها را دوست دارد. به نظر می رسد بارسلونا با توجه به عملکرد درخشان در خط حمله 
و تراکم بازیکن در این پست دست از نیکو ویلیامز برداشته و همین باعث شده است دیگر باشگاه های بزرگ مشتری این بازیکن شوند.شبکه اسکای اسپورت ۱ آلمان از بایرن 
مونیخ به عنوان مشتری جدی نام برد و اعلام کرد: بایرن مونیخ با توجه به احتمال جدایی لروآ سانه و کینگزلی کومان به دنبال جذب دو وینگر هجومی سرشناس است. نیکو 

ویلیامز یکی از گزینه های بایرن مونیخ به شمار می آید و باشگاه آلمانی در تلاش است تا بتواند این بازیکن اسپانیایی را جذب کند.


